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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Onderwijs, Vorming en Weten-
schapsbeleid organiseerde in het kader van de
bespreking van het ontwerp van decreet houdende
diverse maatregelen met betrekking tot het secun-
dair onderwijs en tot wijziging van het decreet van
25 februari 1997 betreffende het basisonderwijs, op
28 mei 1998 en 2 juni 1998 twee hoorzittingen met
betrokkenen uit de onderwijssector.

Tijdens de hoorzitting van 28 mei 1998 kwamen de
volgende sprekers aan bod :

– de heer Jacques Perquy, administrateur-generaal
VLOR

– de heer Antoon Boone, secretaris-generaal
VVKSO

– de heer André Macharis, ondervoorzitter
ARGO

– de heer Jef Wellens, adjunct-administrateur-
generaal ARGO

– de heer Luc Jansegers, afdelingshoofd ARGO
– mevrouw Ann Pieters, juridisch adviseur CVPO
– mevrouw Carla Cattoir, directeur OSVG
– de heer Rik Schepers, algemeen secretaris COC
– de heer Gust Lowet, adjunct-algemeen-secreta-

ris COC
– de heer Georges Vansweevelt, algemeen secre-

taris ACOD-onderwijs
– mevrouw Mieke De Groen, vertegenwoordiger

VSOA
– mevrouw Trees Gilles, secretaris-generaal

VCOV
– mevrouw Bettina Devos, coördinator ROGO
– de heer Willem Huysman, stafmedewerker

KOOGO
– mevrouw Caroline Teugels, voorzitter VSK

Vlaams Brabant
– de heer Alex Polfiet, coördinator VSK.

Tijdens de hoorzitting van 2 juni 1998 kwamen de
volgende sprekers aan bod :

– de heer Eric Vercammen, pedagogisch adviseur
vrije PMS-centra

– de heer Walter Magez, coördinator CSBO
– de heer Wilfried Keymeulen, directeur PMS-

centrum GO Gent 2
– de heer Carlos Bekaert, directeur Vormingscen-

trum voor de PMS-centra GO
– de heer Ludo Frateur, hoofd studiedienst Ver-

eniging Vlaamse Leerkrachten
– de heer Herman Gevaert, algemeen secretaris

Vereniging Vlaamse Leerkrachten
– de heer Luc Cortebeeck, voorzitter ACW-

onderwijscommissie

– de heer D. Vanhaeverbeke, directeur-generaal
Fonds voor Vakopleiding in de Bouwnijverheid

– professor Jan Van Damme, auteur van de min-
derheidsnota bij het VLOR-advies

– de heer Kamiel Van Herp, beheerder van de
Federatie van Rudolf Steinerscholen in Vlaan-
deren.

Om de hoorzitting vlot en dynamisch te laten ver-
lopen, vroeg de Commissie aan de sprekers vooraf
een tekst te bezorgen met daarin de belangrijkste
standpunten over het voorliggende ontwerp van
decreet. Deze nota’s, waarnaar door de sprekers en
commissieleden tijdens de hoorzitting werd verwe-
zen, zijn telkens na het verslag van de respectieve-
lijke hoorzitting als bijlage opgenomen.

I. Hoorzitting van donderdag 28 mei 1998

Voorzitterschap van de heer Gilbert Vanleenhove,
commissievoorzitter

De voorzitter : Vandaag beginnen we de bespre-
king van een belangrijk decreet met een hoorzit-
ting. De uiteindelijke versie lost niet de hoge ver-
wachtingen in die oorspronkelijk werden gekoes-
terd, maar het gaat toch nog om een ingrijpend
decreet.

De standpunten van de sprekers van vandaag zijn
inmiddels bekend. Vandaag is het de bedoeling dat
we vragen om verduidelijking kunnen stellen. Wel
krijgen de sprekers de kans om gedurende 3 tot 5
minuten de volgens hen belangrijkste knelpunten
aan te geven.

De heer Jacques Perquy, administrateur-generaal
Vlaamse Onderwijsraad (VLOR) : Ik kan alleen
spreken over het advies dat de VLOR heeft uitge-
bracht over de tekst van de regering van 24 maart
1998. Voor dit advies hadden we trouwens weinig
tijd. Op de verdere ontwikkelingen ga ik niet in,
aangezien die nog niet werden besproken door de
VLOR.

Eerst wil ik enkele goede elementen noemen : de
indeling in studiegebieden, het principe van de
classificatie, het modulair stelsel en het principe
van scholengemeenschappen. Positief is ook de
functiebeschrijving voor het personeel die een eva-
luatie toelaat, wat de kwaliteit van het onderwijs
ten goede komt. Ook het systeem met mandaten
voor de directeur zal de kwaliteit van het onderwijs
verbeteren.
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Minder tevreden waren we over het feit dat van de
doelstelling om het aantal studierichtingen te ver-
minderen in de praktijk niet veel zal gerealiseerd
worden. Op de Staten-Generaal had men uitdruk-
kelijk gepleit om in het Technisch Secundair
Onderwijs (TSO) en het Beroeps Secundair
Onderwijs (BSO) het aantal studiegebieden te ver-
minderen. Er zijn teveel scholen met te veel ver-
schillende studierichtingen, waarvoor dan niet
altijd de nodige deskundige personeelsleden en het
materiaal ter beschikking kunnen worden gesteld.
Maar daarover vinden we weinig in het ontwerp
van decreet. Elke school kan in de toekomst een
studierichting binnen een studiegebied, waarvan
men reeds studierichtingen organiseert, opnieuw
organiseren. Maar op die manier wordt deze optie
niet gehaald.

De VLOR wil dat er meer pedagogische inhoud
wordt gegeven aan een scholengemeenschap. De
vrees bestaat dat scholen zich zullen blijven oriën-
teren in functie van het eigen aanbod van de scho-
lengemeenschap of zelfs van de eigen school in een
gemeenschap. Er wordt niet echt een gemeen-
schappelijke visie gevraagd van een gemeenschap
over wat men gaat aanbieden Het is niet denkbeel-
dig dat in een scholengemeenschap de ene school
een vrij selectieve aanpak nastreeft, terwijl de
andere school een comprehensief systeem wil.

De voorzitter : De VLOR stelde in zijn nota dat de
scholengemeenschap tot een vlotter verloop van de
studieloopbaan moet bijdragen en meer gelijke
kansen moet creëren. Staat dit ontwerp van
decreet dit dan in de weg ? 

De heer Jacques Perquy : Het ontwerp staat dit
niet in de weg, maar de scholengemeenschappen
worden er ook niet daartoe aangezet. De VLOR
meent dat in een scholengemeenschap de krachtlij-
nen omtrent opvoeding dezelfde moeten zijn. Vol-
gens de oorspronkelijke tekst van het voorontwerp
zouden stimuli worden ingevoerd om tot goede
scholengemeenschappen te komen. Dit is nu niet
meer het geval.

De heer Roland Deswaene : Het persbericht van
de VLOR zegt dat er meningsverschillen beston-
den in de raad over het mandaat van de directeur
en de onderdirecteur. Wat zijn de argumenten van
de voor- en tegenstanders ? 

De heer Jacques Perquy : De scheidslijnen liepen
tussen de inrichtende machten aan de ene kant en
de vakorganisaties aan de andere kant. Volgens
deze laatste werden door het systeem van manda-

ten de onafhankelijkheid en de rechten van de per-
soneelsleden geschonden.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Het systeem van
het mandaat is inmiddels gewijzigd. Blijven de
bezwaren van de VLOR bestaan ? 

De heer Jacques Perquy : Dat moet u vragen aan
de vakbonden. Wij hebben over de nieuwe teksten
nog niet gediscussieerd.

De heer Ludo Sannen : Volgens de laatste versie
van het decreet zou de beperking van het mandaat
in de tijd worden geschrapt. Dit zou de bezwaren
ertegen toch moeten wegnemen.

Waarom gelooft de VLOR niet in het zelfregule-
rend effect in een scholengemeenschap inzake pro-
grammatie ?

De VLOR pleit voor een gemeenschappelijk
opvoedingproject in een scholengemeenschap.
Maar elke school heeft toch een eigen pedagogisch
project en benadering. Als de scholengemeenschap
een gemeenschappelijk project moet hebben, waar-
om is het dan nog noodzakelijk om een onder-
scheid te maken tussen de school en de scholenge-
meenschap ? Kan men dan niet beter scholen
fusioneren in plaats van scholengemeenschappen
op te richten ?

Is de VLOR van mening dat er een groter aanbod
aan studiegebieden in het technisch onderwijs en
het beroepsonderwijs zou moeten komen in een
scholengemeenschap ? Een groter studieaanbod
garandeert wellicht een betere oriëntering. Is het
verplichten van een onafhankelijke middenschool
geen uitgelezen middel om een betere oriëntering
te garanderen ?

De heer Jacques Perquy : Over het geloof van de
raad in zelfregulering kan ik me niet uitspreken. Ik
heb er alleen op gewezen dat het decreet niet in
overeenstemming is met de analyse van de Staten-
Generaal.

Ons advies houdt niet in dat de scholengemeen-
schap afbreuk zou moeten doen aan de eigenheid
van de scholen. We stellen wel dat er een overeen-
stemming zou moeten bestaan over een aantal
wezenlijke elementen van het pedagogisch project.
Op dit ogenblik zijn er scholen die er de voorkeur
aan geven leerlingen te oriënteren na het eerste
jaar, andere wachten liever tot na de eerste graad.
In dat geval is het moeilijk om een gemeenschap-
pelijk oriëntiatiebeleid te voeren.
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De VLOR heeft zich er niet over uitgesproken dat
een autonome middenschool het beste instrument
zou zijn. We vinden het alleen jammer dat daarover
niet werd gepraat in verband met deze hervorming
van het middelbaar onderwijs.

De heer Ludo Sannen : Meent de VLOR dat een
scholengemeenschap een ruimer aanbod zou moe-
ten hebben van richtingen in het technisch en
beroepsonderwijs ? 

De heer Jacques Perquy : We vinden wel dat het
aanbod over de verschillende onderwijsvormen
zou moeten verspreid worden.

De heer Ludo Sannen : Wat het technisch en
beroepsonderwijs betreft, heeft u duidelijk gesteld
dat men binnen een scholengemeenschap de twee
studiegebieden zou moeten aanbieden.

De heer Jacques Perquy : Er zijn twee standpun-
ten. Enerzijds moet men betere onderwijsvormen
aanbieden en anderzijds moet men naar een betere
profilering gaan van de scholen. Er is geen uit-
spraak gedaan of er binnen een scholengemeen-
schap een ruimer aanbod zou moeten zijn.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : U heeft uw
opmerking over de besparing op het administratief
personeel niet herhaald.

De heer Jacques Perquy : Over de nieuwe teksten
hebben we ons nog niet uitgesproken. Ten aanzien
van het voorontwerp hebben we sterk de nadruk
gelegd op het belang van het administratief en
opvoedend personeel. Dit is niet alleen belangrijk
in het licht van de recente ontwikkelingen, maar
ook omdat de VLOR een tekst heeft opgesteld
over leerlingenbegeleiding, waarin wordt gezegd
dat het opvoedend en ondersteunend personeel
daarin een belangrijke rol speelt. We wijzen er ook
op dat de taken voor de betrokkenen momenteel
zo zwaar zijn dat het niet mogelijk is om drastische
besparingen te doen.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : Ik hoop dat het
ontwerp van decreet aan uw standpunt beant-
woordt.

Verder heb ik nog twee vragen die overeenstem-
men met die van de heer Sannen. Is het niet moge-
lijk dat het vertrouwen in de scholengemeenschap
zo groot is dat de verschillende scholen niet met
elkaar in concurrentie treden wat de programmatie
betreft ? Wat is uw inhoudelijke visie op wat een
scholengemeenschap zou moeten zijn ? Er zijn
momenteel reeds belangrijke criteria die de vor-

ming van een scholengemeenschap diepgaand zul-
len bepalen, zoals regiogebondenheid en het over-
stijgen van de verschillende onderwijsvormen. Ik
denk persoonlijk dat dit zeer innoverend kan wer-
ken. Tot nu toe is de problematiek van het middel-
baar onderwijs vooral te wijten aan de culturele
kloof tussen enerzijds het ASO en anderzijds het
BSO en TSO.

We hebben grote hoop gesteld op de multisectoria-
liteit van de scholengemeenschap. Is het nodig om
de pedagogische visie vanaf het eerste moment op
elkaar af te stemmen ? Niet alleen is dit moeilijk
met een decreet op te leggen, maar dient men ook
niet de resultaten af te wachten van de stimuli en
inhoudelijke bepalingen die dit decreet bevat ?

De heer Jacques Perquy : Het verleden leert dat de
zelfregulering niet tot interessante resultaten zal
leiden. We kunnen vaststellen dat heel wat scholen
bepaalde richtingen te allen koste en met grote
inspanningen in leven willen houden. Het eigen
bestaan van de school mag immers niet in het
gedrang komen. Dit leidt echter tot problemen
zoals leerlingen samenzetten en problemen op het
vlak van de infrastructuur. Vandaar dat de Staten-
Generaal heeft gepleit voor maatregelen.

Mevrouw Sonja Van Lindt : De vernieuwingen
gaan in het jaar 2000 in, met ingrijpende innovaties
zoals de functiebeschrijving en de evaluatie. Daar-
bij komen nog de eindtermen en andere knelpun-
ten. Ik vraag me af of de instellingen voldoende
gewapend zijn om dit hele proces op gang te bren-
gen. Zijn de directies en leerkrachten klaar om de
veranderingen in korte tijd voor te bereiden ? 

De heer Jacques Perquy : De raad heeft zich niet
uitgesproken over de voorbereidingstijd. We plei-
ten er voor om de invoering van de eindtermen
voor de tweede graad, die op dit ogenblik gepland
is voor 1999,te laten samenvallen met de overgang
van de oude naar de nieuwe studierichtingen in het
jaar 2000. Als die twee innovaties niet tegelijkertijd
worden doorgevoerd, moeten we twee keer nieuwe
leerplannen opstellen.

De voorzitter : Ik dank de vorige sprekers en nodig
de heer Boone uit.

De heer Antoon Boone, secretaris-generaal
VVKSO : Een belangrijk bezwaar van het katho-
lieke middelbare onderwijs is dat programmatiere-
gels voor scholengemeenschappen ontbreken. Het
is volgens mij een contradictie in het decreet dat de
scholengemeenschap verantwoordelijk is voor een
rationeel studieaanbod, maar dat de afzonderlijke
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scholen zelf de programmatie mogen regelen. We
stellen voor de huidige programmatieregels te
behouden tot het jaar 2004-2005.

Voorts ontbreekt de linearisering. Ik hoopte dat
men de linearisering resoluut zou toepassen, behal-
ve voor scholen van de vrije keuze. Daarmee
bedoel ik de kleine scholen die als enige in een
gemeente bestaan. Ik betreur dat men zogenaamde
verworven rechten in dit decreet bekrachtigt. Zo
wordt de verplichting van een rekenplichtige nu
erkend als een objectief verschil. Indien er geen
linearisering komt voor scholen met meer dan 1200
leerlingen, dan zullen dergelijke scholen van het
katholieke onderwijs zich in twee scholen opdelen,
om zo twee directeurs te kunnen aanstellen in
plaats van de directeur en de onderdirecteur waar-
op ze nu recht menen hebben.

Dit decreet wil samenwerkingsverbanden stimule-
ren. In dergelijke samenwerkingsverbanden kun-
nen internaten een belangrijke rol spelen. Vandaar
dat ik me afvraag waarom voor de problemen van
de internaten geen oplossing wordt gezocht.

De voorzitter : U sprak over storende details, zoals
het drievierde-diplomacriterium. Kunt u ons hier-
over meer uitleg verschaffen ? 

De heer Antoon Boone : In het voorontwerp van
decreet stond in het kader van de rationalisatie-
norm een schema. De Raad van State vond een
schema echter onvoldoende als vervanging van het
besluit van 1982. De Raad van State spreekt zich
natuurlijk niet uit over de problematiek van het
drievierde-diplomacriterium. Voor zover ik weet
bestaat er een akkoord tussen de partijen van de
meerderheid of zelfs tussen alle partijen over de
criteria voor een school van de vrije keuze. Daarin
staat niets over het drie-vierde-criterium. Ook in
de Grondwet is over die norm niets te vinden. Ik
vind het trouwens uit de tijd om te bepalen dat een
diploma van de universiteit van Leuven of van
Gent een invloed heeft op het aantal leerlingen.
Dat zijn middeleeuwse praktijken.

Mevrouw Marleen Vanderpoorten : In de memorie
van toelichting pleit de minister ervoor om de
tweede graad van het ASO te verzwaren om daar-
door het cascade-effect en het zittenblijven tegen
te gaan. De keuze voor het ASO heeft echter veel
met de mentaliteit van de ouders te maken. Ik
vraag mij af hoe hij deze mentaliteit wil verande-
ren en hoe hij de ouders ervan wil overtuigen dat
het ASO verzwaard is. Daarom denk ik dat het risi-
co bestaat dat door de hogere moeilijkheidsgraad
het aantal zittenblijvers zal verhogen.

De heer Antoon Boone : Ik geloof niet dat de
school de maatschappij verandert maar dat de
maatschappij de school in belangrijke mate deter-
mineert. De oriëntering van leerlingen is een maat-
schappelijk probleem en een probleem van de
ouders. Daarbij ben ik een sterke tegenstander van
het zogenaamde cascadesysteem. Door de indeling
in studierichtingen en de begeleiding door de lera-
ren en het PMS, hoop ik dat de leerlingen een
bewustere studiekeuze zullen maken. Ook het
zoveel mogelijk groeperen van studierichtingen in
één school kan leiden tot een betere studiekeuze
en ontplooiing van de leerlingen. Daartoe zijn ech-
ter geen stimuli in het decreet opgenomen.

De heer Jos De Meyer : U formuleert de stelling
dat de vrije internaten met de huidige subsidiëring
niet leefbaar zijn. Kunt u dit standpunt nader toe-
lichten ? 

De heer Antoon Boone : Een vrij internaat moet
beheerd worden door één beheerder, met een for-
faitair bedrag van een half miljoen frank en een
subsidie van 20.000 frank per leerling. De reële
kosten en de kosten voor begeleiding liggen veel
hoger. In het gemeenschapsonderwijs krijgt men
per 20 leerlingen nog een bijkomende voltijdse
kracht. De tijd dat de vrije internaten konden steu-
nen op vrijwilligers is voorbij. De vrije internaten
kunnen enkel leefbaar zijn als die grote ongelijkhe-
den worden opgeheven. De subsidiëring ervan is
onvoldoende. Ik vraag dan ook dat men naar aan-
leiding van dit decreet een rechtvaardige oplossing
zou uitwerken voor de vrije internaten.

Mevrouw Gracienne Van Nieuwenborgh : In uw
punt 2.3.1. over het ondersteunend personeel blijkt
u in de eerste en tweede alinea akkoord te gaan
met de regeling, maar begint u de derde alinea met
het woord scheeftrekking. Daarmee bedoelt u de
rekenplichtigheid. Beschouwt u dit niet als een
objectief verschil ? 

De heer Antoon Boone : De tekst is daar misschien
wat cryptisch, ik schrijf dit toe aan tijdnood. Het
verschil tussen het voorontwerp en het ontwerp
van decreet is de opmerkelijke verbetering door
1,1 miljard frank terug te brengen naar 550 miljoen
frank. Ons standpunt is dat waar ARGO-scholen
dienen aanwezig om de vrije keuze te garanderen,
die scholen een bijkomende, losstaande sokkel
moeten krijgen. Ik bedoel daarmee kleine scholen
waarvan er maar één in de gemeente is. Wij verzet-
ten ons tegen de situatie waarbij een school met
1000 leerlingen in Edegem een persoon meer voor
de omkadering zou krijgen dan een school met
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1000 leerlingen in Antwerpen. Daarvoor is geen
enkele goede reden te geven.

Wij stellen ook vast dat het schijvensysteem behou-
den blijft, terwijl wij geopteerd hadden voor een
lineair systeem vanaf de eerste tot de laatste leer-
ling. Als men nu zegt dat men in het gemeen-
schapsonderwijs dan nog eens 65 ambten nodig
heeft, omdat die scholen rekenplichtig zijn, vraag ik
me af of men soms denkt dat er in het gesubsi-
dieerde onderwijs geen boekhouders zijn. Het
enige verschil is dat de boekhouder in het gemeen-
schapsonderwijs zelf hoofdelijk verantwoordelijk
is, terwijl dat in het gesubsidieerde onderwijs de
gemeente of de VZW is. Dit kan men geen objec-
tief verschil noemen dat 65 banen waard is. Na de
slag om het basisonderwijs, waardoor de reken-
plichtigheid weggewerkt werd, wordt in het secun-
dair onderwijs de rekenplicht na meer dan 20 jaar
weer ingevoerd.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : Wat de pro-
grammatieregels betreft, bestaat er volgens de heer
Boone een ongerijmdheid in het feit dat de scho-
lengemeenschappen verantwoordelijk zijn voor het
rationeel aanbod maar dat daarnaast elke school
binnen haar studierichtingen vrij mag programme-
ren. Is het dan niet zo dat over de programmatie
moet overlegd worden in scholengemeenschappen
en dat de verantwoordelijkheid over het aanbod
ook daar ligt ?

De heer Antoon Boone : De ervaring leert mij dat
onze scholen erg moeilijk met elkaar praten over
het onderwijsaanbod, omdat iedereen dan, niet
onbegrijpelijk, zijn eigen school verdedigt. Nu
moet men scholengemeenschappen oprichten, die
dan later zelf het dubbele of driedubbele aanbod
moeten wegwerken. Wij zijn hier in een zwakke
positie geplaatst. Het is niet ernstig alle moeilijkhe-
den door te schuiven krachtens een verkeerd toe-
gepast principe van subsidiariteit. Wij zijn sinds
1959 gewend te werken met een systeem van nor-
men, onder meer voor oprichting en behoud, en
sinds 1989 met een systeem van omkadering. Nu
herhaalt men dat weer. Men trekt dus duidelijk
geen lessen uit het verleden.

De heer Ludo Sannen : Een kleine opmerking
vooraf : u zegt dat de school de maatschappij niet
verandert, maar ik geloof toch dat dit wel de ambi-
tie moet zijn op lange termijn.

Mijn eerste vraag gaat over de internaten. U stelt
terecht die problematiek aan de orde. Maar tijdens
de onderhandelingen heb ik hierover nooit iets

gehoord. Waarom komt u nu nog met de vraag om
een regeling voor de internaten ? 

Wordt uw standpunt in punt 2.2. ook gesteund door
de meerderheid van de vrije katholieke scholen ?
Ik meen te begrijpen dat zij meestal gelukkig zijn
met de vrije programmatie. Uw tekst bevat inder-
daad een nogal cryptische omschrijving, waarbij u
eerst pleit voor vrijheid en autonomie, en zelfs
advies van de vakbonden, en waarna u verder weer
een veel stringenter systeem voorstaat. Ik vermoed
dat u er wel zal in slagen de totstandkoming van de
scholengemeenschappen te sturen.

Mijn derde vraag sluit aan bij de vraag van
mevrouw Vanderpoorten, maar ik wil ze nog con-
creter stellen. Gelooft u dat men door in het ASO
te zorgen voor eenzelfde aantal uren van een vak
automatisch dezelfde zwaarte krijgt ? 

In verband met de rekenplichtige boekhouder ben
ik het wel eens met uw redenering, maar bent u
dan bereid een gelijkaardige boekhouding te voe-
ren als het gemeenschapsonderwijs ?

De heer Antoon Boone : Wat de internaten betreft,
denk ik dat het onderwerp al in het verleden ter
sprake is gebracht. Ik blijf erbij dat het project dat
nu voorligt, moet worden doorgevoerd. Wij zullen
alsnog voldoende pogingen ondernemen om de
internaten eraan te koppelen. Het probleem ten
gronde met betrekking tot de internaten is dat er
onvoldoende plaats voor was tijdens de voorbije
bespreking van het dossier secundair onderwijs. Er
is slechts een minuscule verbetering aangebracht
ten opzichte van de huidige reglementering.

Inzake de programmatieregels, vind ik het normaal
dat in deze overgangsfase van groei naar scholen-
gemeenschappen, niet al te veel druk wordt gelegd
op de lokale gemeenschap. Mijn standpunt is veel-
eer : geef de scholen een duwtje in de rug en steun
ze. In ons project zijn 574 scholen betrokken. Ze
zijn er niet alle even gelukkig mee. Het is immers
onmogelijk om iedereen tevreden te stellen, maar
wij streven ernaar mee het beleid te voeren.

De derde vraag van de heer Sannen heeft betrek-
king op de problematiek van het aantal uren wis-
kunde en talen in het ASO. Ik heb er geen bezwaar
tegen om het niveau van de lessen te verhogen.
Het ontwerp verwijst in deze overigens hoofdzake-
lijk naar de tweede en niet naar de derde graad.
Vergeet echter niet dat de uiteindelijke beslissing
terzake bij de leraar ligt : het niveau blijft afhanke-
lijk van de groep die hij voor zich krijgt en wat
daarmee te bereiken valt. Naargelang de doelgroep
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zal het niveau van de moderne talen verschillend
zijn in een richting economie en een richting latijn-
wiskunde. De decreetgever drukt uiteindelijk niet
meer dan een wens uit. Ik heb met de eindtermen
geen enkel probleem, voor zover zij correct gehan-
teerd worden als minimumdoelstellingen.

De vierde en laatste vraag houdt verband met de
financiële controle. Welnu, aangezien er bij de con-
trole op de VZW's sprake is van zowel een federa-
le als een gemeenschapsinbreng, is deze materie
een uiterst complexe aangelegenheid. Het katho-
liek onderwijs heeft geen enkel probleem met de
controle van haar financiën ; maar wat wij niet wil-
len, is een systeem zoals in het hoger onderwijs,
waarin naast een regeringscommissaris ook nog
eens een boekhouder en een bedrijfsrevisor actief
is, wat al te betuttelend wordt. Wij staan dus open
voor controle, maar zijn tegenstanders van de mul-
tiplicatie der controlerende instanties.

De heer René Swinnen : U zegt dus dat u voorstan-
der bent van een minimale controle op de finan-
ciën van het katholiek onderwijs ? Volgens mij ver-
wart de heer Boone twee dingen : de rekenplichtig-
heid en de lineariteit. Het eerstgenoemde principe
is niet zozeer leerlinggebonden als het tweede. Het
heeft veeleer te maken met een opdracht die door
de overheid wordt gegeven. Aan de rekenplichti-
gen van het gemeenschapsonderwijs wordt veel
meer gevraagd, waardoor zij meer handelingen te
verrichten hebben. Om dit te kunnen uitvoeren, is
een staf nodig. Dit is de betekenis van de vernoem-
de 65 ambten. Veronderstel even dat ze worden
geschrapt : is het katholiek onderwijs dan bereid
om dezelfde opdrachten en controle inzake reken-
plicht te aanvaarden als het gemeenschapsonder-
wijs op dit moment heeft ?

De heer Antoon Boone : Ik heb de woorden mini-
male controle nooit in de mond genomen. Ik meen
dat men moet onderzoeken hoe we terzake tot een
doeltreffende afstemming kunnen komen, terwijl
men tegelijk rekening blijft houden met de ver-
schillen tussen instellingen met een privaatrechte-
lijk en die met een officieel karakter. De VZW's
van het katholiek onderwijs staan open voor con-
trole op hun financiële verrichtingen.

Ik wijs er overigens op dat is er sinds 1973 geen
onderscheid meer bestaat in omkadering tussen
het officieel en het gesubsidieerd onderwijs. De 65
ambten die in 1973 werden afgeschaft, worden met
dit decreet nu opnieuw in het leven geroepen. Dit
decreet draait de klok met andere woorden terug.
Bovendien wordt er geanticipeerd op een nog te
voeren discussie over de objectiveerbare verschil-

len. Men kan toch niet op deze kwestie vooruitlo-
pen, vooraleer zij is beslecht ? 

De heer André Denys : Ik merk dat de heer Boone
zich wantrouwig opstelt ten opzichte van de rol van
de basis in de totstandkoming van scholengemeen-
schappen. Een en ander zou volgens hem moei-
zaam verlopen van zodra het over programmatie
gaat. In mijn regio bleek echter het tegendeel het
geval : samenwerking bleek wel degelijk mogelijk
zonder hulp van hogerop. Zoekt het katholiek
onderwijs geen excuus om via een centrale greep
op de ontwikkeling een eigen stempel te kunnen
blijven drukken.

Voorts wil ik graag vernemen hoe de heer Boone
tegenover de mogelijkheid van netoverschrijdende
samenwerking staat. Wordt die vergroot door het
ontwerp of juist niet ?

De heer Antoon Boone : Ik weet wat er in Deinze
is gebeurd. Ik heb er zelf vele avonden doorge-
bracht. Het is dankzij de wijsheid van bepaalde
begeleiders dat men er na 4 jaar in geslaagd in tot
een akkoord te komen. Dat neemt niet weg dat er
nog knelpunten zijn, onder andere met betrekking
tot enkele niet-betrokken scholen in dezelfde
regio. Wat ik hiermee wil zeggen, is dat 1 jaar veel
te weinig is om tot een scholengemeenschap te
komen, zelfs met welwillende mensen. Zoiets vergt
veel meer tijd. En wat onze zogenaamde centralis-
tische houding betreft, zeg ik u dat de vrijheid van
de inrichtende macht voor ons primeert. Hoogstens
geven wij een duwtje, hier en daar.

De heer Denys stelde mij tevens een vraag over
het probleem van de netoverschrijding. Dit is niet
vanzelfsprekend voor het personeelsbeleid van een
scholengemeenschap. Als het vrij katholiek onder-
wijs na verloop van tijd een leraar van het gemeen-
telijk of provinciaal onderwijs moet overnemen, is
dat moeilijk. Het ontwerp van decreet bevordert
dat niet. Als een katholieke school met een officië-
le een scholengemeenschap wil vormen, is dit enkel
mogelijk op basis van individuele afspraken. Er
zijn geen algemene afspraken.

Mevrouw Nelly Maes : De heer Boone is ontgoo-
cheld over de niet-linearisering. Hoe verantwoordt
hij zijn eis voor lineariteit ? Is die gebaseerd op een
vergelijking of op objectieve factoren ? 

Hij had het tevens over het belang van de leraren.
Maar de leraren zijn bezorgd. Ze voerden jaren-
lang strijd voor een beter statuut. In het ontwerp
komen echter innovaties voor die vraagtekens
oproepen. De leraars uit het vrij onderwijs zijn
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bang voor willekeur. Wat is het standpunt van de
heer Boone daarover ? 

Hij zegt dat er 574 scholen van de VVKSO in deze
operatie betrokken zijn. Wat is de juridische band
tussen deze scholen en de VVKSO ? Gaat het om
een opperste biechtvader die luistert naar de gewe-
tensnood van de scholen ? Wat is de juridische zeg-
genschap ? In welke financiële verplichtingen
wordt die geconcretiseerd ? 

De heer Antoon Boone : Wat de linearisering
betreft, respecteren wij ten volle de vrije keuze.
Zolang de gemeenschap het kan dragen, kan een
kleine en enige school in een bepaalde gemeente
extra omkadering en ondersteuning krijgen met
het oog op het vrijwaren van de vrije keuze. Daar
zijn wij niet tegen.

Met linearisering bedoelen wij iets anders. Ik geef
een concreet voorbeeld. Stel dat het katholiek
onderwijs 30 tot 40 scholen met elk meer dan 1200
leerlingen, een directeur en een onderdirecteur
heeft en men mag tegelijk vanaf 1 september een
school in een ander net oprichten, met een halftijd-
se directeur voor slechts 65 leerlingen, waarom zou
ik dan niet zeggen aan de grote katholieke scholen
dat ze zich moeten splitsen in een bovenbouw en
middenschool ? Als de decreetgever het mij niet
geeft, neem ik het gewoon. Dit voorbeeld geef ik
louter ter bedenking. Vandaar dat wij een linearise-
ring van het ambt van onderdirecteur vragen.

Leraren zouden bang zijn voor willekeur. Wij moe-
ten inderdaad onze inrichtende machten opvoeden
in de richting van een overleg- en onderhandelings-
cultuur. Naargelang de inrichtende macht zijn er
ter zake onderling veel verschillen tussen de scho-
len.

Omtrent de juridische band tussen de VVKSO en
de scholen kan ik het volgende zeggen. We zijn een
gemandateerd bisschoppelijk orgaan. Het zijn
immers de bisschoppen die scholen het label van
katholieke school geven. Tegelijk worden wij door
de scholen zelf gesubsidieerd op basis van de norm
van 3 percent. Wij zijn op die manier, net als vak-
bonden, ook mandaathouders van de scholen. Wij
spelen permanent dit dubbele spel. In verband met
de macht heeft men het over een dienend gezag.
Daar voel ik me goed bij.

De heer Roland Deswaene : U heeft het nu al over
een reparatiedecreet, nog voor de bespreking en de
stemming is begonnen. U vraagt tevens overgangs-
maatregelen voor tijdelijken met minimaal 720

dagen. Wat bent u van plan met degenen die min-
der kunnen voorleggen ? 

De heer Antoon Boone : Als iemand naar een
scholengemeenschap overstapt en 240 dagen heeft,
dan moet men die dagen kunnen meenemen. Alle
diensten voor een individuele school moet men
kunnen meenemen als effectief gepresteerde dien-
sten naar de scholengemeenschap waarin die
school wordt opgenomen.

De voorzitter : Hiermee sluit ik deze gespreksron-
de af. Het woord is nu aan de heren Wellens,
Macharis en Janzegers van de Autonome Raad
voor het Gemeenschapsonderwijs (ARGO).

De heer André Macharis, ondervoorzitter ARGO :
Volgens ons kan het ontwerp van decreet in betere
omstandigheden worden doorgevoerd als ook het
ARGO-decreet wordt gewijzigd. Die betere
omstandigheden houden een compromis in. Juri-
disch is het perfect mogelijk om het ontwerp van
decreet in het bijzonder decreet in te schuiven,
maar onderwijskundig is dit onmogelijk. Terwijl het
ontwerp spreekt over scholengemeenschappen,
hebben wij het immers over lokale raden voor het
gemeenschapsonderwijs (LORGO's) en over de
centrale raad van de ARGO. Wij zouden natuurlijk
onze LORGO's tot het niveau van scholengemeen-
schappen kunnen optrekken. Er ontstaan dan ech-
ter problemen voor bijvoorbeeld landelijke scho-
len. Wij vinden de oplossingen die het ontwerp van
decreet ter zake voorstelt, te beperkt. In de memo-
rie van toelichting staat : in afwachting dat het bij-
zonder decreet wordt gewijzigd. De decreetgever
houdt daar dus rekening mee. Maar voor ons
onderwijslandschap levert dat problemen op. Hoe
gaat men bijvoorbeeld de kleinere landelijke basis-
scholen in een scholengemeenschap integreren ?
Ook zullen er problemen zijn voor de kleinere
scholen, ten opzichte van de grotere scholen. Wij
staan anders tegenover de linearisering omdat het
gemakkelijker is om grote scholen in Aalst op te
richten dan in Koekelare.

Een tweede knelpunt is financieel van aard. De
lineaire besparing van 2,5 percent voor alle netten
is een probleem, want in de toekomst zullen er wel
verschillen zijn in termen van minder of meer. De
2,5 percent geldt immers ook voor levensbeschou-
welijke vakken, die voor ons essentieel zijn. Plura-
lisme is erg belangrijk. Het principe kan dus enkel
overeind blijven door het optrekken van de nor-
men voor het aantal leerlingen voor levensbe-
schouwelijke vakken, maar dat zou ons imago geen
deugd doen. Wanneer er een leerling is die islami-
tische godsdienst wil volgen, is hij welkom. Maar
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dit zal dan gebeuren ten koste van de splitsingsnor-
men van de meest gevolgde cursussen, namelijk
rooms-katholieke godsdienst en niet-confessionele
zedenleer.

Een tweede onderdeel van de besparingen is dat
de ingebouwde middenscholen worden afgeschaft.
In de memorie van toelichting staat dat de eigen
profilering en doelstellingen belangrijk zijn voor
een nieuwe onderwijsstructuur. Het project van de
middenscholen past daar volgens mij perfect in.

Ook op de administratieve omkadering wordt er
bespaard. We zijn nochtans van mening dat er
momenteel op dat vlak geen luxe bestaat in de
scholen. Wij hebben de inlevering terzake becijferd
als 8 percent besparingen voor de andere netten en
15 percent voor de ARGO.

In onze nota hebben we cijfers gebruikt over de
financiering. De opgemaakte eindbalans dient ech-
ter over een vrij lange periode te worden bekeken
en ik wil dan ook enig voorbehoud maken bij de
cijfers. Het laatste woord is hierover nog niet
gezegd.

Mevrouw Marleen Vanderpoorten : Ik zou graag
wat meer uitleg hebben over het in elkaar haken
van het decreet op het secundair onderwijs en het
bijzonder decreet op de ARGO. Ik heb het meer
bepaald over de consequenties voor de LORGO's.
Stel dat binnen een scholengemeenschap een
gemeenschapsschool wil samenwerken met een
gemeenteschool, zou er dan naast een LORGO
ook nog een tweede bestuur komen met die
LORGO en de gemeenteschool ? Betekent dit dat
er in dergelijke gevallen twee structuren zouden
bestaan die op elkaar inhaken ? 

De heer André Macharis : De ARGO heeft ver-
schillende mogelijkheden om het decreet uit te
voeren. Een eerste mogelijkheid is het optrekken
van de LORGO's tot het niveau van de scholenge-
meenschap. Een tweede bestaat erin van de scho-
lengemeenschap dode letter maken. Een tussenop-
lossing is dat we de afspraken die gemaakt zijn bin-
nen de scholengemeenschap, telkens laten
bekrachtigen door de LORGO's, wat hen de facto
een vetorecht zou geven. Een vierde mogelijkheid
is dat de ARGO alles centraal naar zich toehaalt
en via bepaalde procedures gaat delegeren. Geen
van deze oplossingen voor het probleem is echter
gezond.

Wat de samenwerkingsverbanden betreft opteren
we binnen de ARGO voor de 3 niveaus. We vinden
dat de school op het lokale vlak zijn pedagogische

autonomie dient te behouden en met andere woor-
den school moet blijven. Het is momenteel zeer
onduidelijk hoe een scholengemeenschap er zal
uitzien, als men netoverschrijdend gaat werken.
Het onderwijsveld heeft daarover momenteel meer
vragen dan antwoorden.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : U vraagt een
hervorming van het bijzonder decreet op de
ARGO. Volgens u is het huidige immers juridisch
compatibel met het ontwerp van decreet, maar zijn
er pedagogisch een aantal moeilijkheden. Wat is uw
visie op deze wenselijke hervorming, meer bepaald
met betrekking tot de duidelijke depolitisering van
de ARGO, zoals die in een voorstel van drie partij-
en wordt bepleit ?

De heer André Macharis : U vraagt mijn persoon-
lijke mening over een politiek document. Ik kan
daarover dan ook maar alleen een persoonlijk
standpunt innemen. De ARGO heeft het docu-
ment nog niet officieel ontvangen, laat staan
geagendeerd. We hebben deze voormiddag in de
centrale raad alleen maar over een aantal funda-
mentele principes een consensus bereikt.

Zoals ik al heb gezegd, heeft de ARGO het in zijn
nota over drie niveaus. Het voorstel van de drie
partijen spreekt eveneens daarover. Ook het prin-
cipe van de maximale decentralisatie is gemeen-
schappelijk. De ARGO aanvaardt eveneeens het
beheerscontract, maar wijkt lichtelijk af van het
voorstel voor wat betreft de samenstelling van de
bestuursorganen op meso- en centraal niveau. Wij
zijn namelijk voorstander van een gemengde for-
mule in de plaats van een maximale verkiezing.
Technici moeten volgens ons ook kunnen opgeno-
men worden, als zij een meerwaade te bieden heb-
ben.

De voorzitter : Ik stel voor dat we hiervan akte
nemen, maar er geen discussie over voeren. Dit is
namelijk vandaag niet aan de orde.

De heer Karel De Gucht : Het bijzonder decreet
op de ARGO is als dusdanig niet aan de orde,
maar het komt wel aan bod in het decreet op het
secundair onderwijs en is in die mate wel relevant.
In het ontwerp staat namelijk dat, zolang het bij-
zonder decreet op de ARGO niet is gewijzigd, de
scholengemeenschap wordt beschouwd als de
bevoegde inrichtende macht.

De heer Macharis zegt dat een mogelijkheid erin
bestaat dat de LORGO's worden opgetild tot het
niveau van de scholengemeenschap. Dit is de
tegengestelde beweging want de inrichtende macht
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van de ARGO is de centrale raad en niet de LOR-
GO's. Betekent dit dan dat de ARGO hierover een
andere mening heeft dan in het decreet wordt ver-
woord ? Als de LORGO's worden opgetild tot het
niveau van de scholengemeenschap, wat betekent
dit dan concreet vertrekkende van het bestaande
landschap ? De LORGO's zijn namelijk verkozen
tot in het jaar 2000.

Als men een scholengemeenschap heeft met een
derde partner, bijvoorbeeld een gemeentelijke of
provinciale school, is een van de vaststellingen in
het decreet op het secundair onderwijs dat in
tegenstelling met het decreet op het basisonder-
wijs, de school die tot de beheersstructuur toe-
treedt niet aan een aantal criteria moet voldoen,
zoals onder meer inzake toegankelijkheid en plura-
lisme. Hoe staat de ARGO daar tegenover ? In
hoeverre kan een dergelijke structuur een vrije
keuze waarborgen ?

De heer André Macharis : Het is logisch perfect
mogelijk om het aantal LORGO's te herleiden tot
het aantal scholengemeenschappen. Dit houdt ech-
ter constructies in waarin een aantal landelijke
gemeenten als het ware in dezelfde boot zitten als
de grote stedelijke gebieden. Iedereen weet dat de
kostprijs per leerling zeer variabel is in ons net,
omdat we de grondwettelijke opdracht van vrije
keuze moeten invullen. We hebben momenteel
scholen die een derde tot een vierde per leerling
kosten ten opzichte van andere scholen. Dit bete-
kent niet dat wij de hoogste kostprijs per leerling
hebben. Er zijn grote steden en gemeenten die heel
wat meer geld uitgeven. Als er in één beheersstruc-
tuur grote verschillen optreden, dan leidt dit
natuurlijk tot spanningen. In Kapelle-op-den-Bos
gaat het bijvoorbeeld over 70.000 frank per leer-
ling. In Mechelen doen ze het met één derde daar-
van. Technisch zijn dergelijke zaken mogelijk. Voor
de ARGO is het echter een negatief gegeven.

De heer Karel De Gucht : Worden de verkozen
LORGO's niet op de helling gezet ? Als men deze
richting zou willen inslaan, moet men immers
LORGO's autoritair samenvoegen en vervolgens
nieuwe verkiezingen organiseren.

De heer André Macharis : Het samengaan van
LORGO's en de organisatie van de verkiezingen
zijn decretaal geregeld. Van het ogenblik dat de
tweede school meer dan tweederde van de eerste
is, zou dit moeten.

De heer Karel De Gucht : Later zullen vijf tot zes
scholen samengaan.

De heer André Macharis : De consequentie is op
dat ogenblik nieuwe verkiezingen.

Als een school uit een ander net in een samenwer-
kingsverband stapt, wordt haar pedagogische auto-
nomie niet aangetast. Het is echter geen oplossing
voor de vrije keuze.

De heer Jef Wellens, adjunct-administrateur-gene-
raal ARGO : De bedoeling is goed , maar de vorm-
geving is slecht. Zolang die scholengemeenschap
geen bestuurslaag vormen, moeten de twee huidige
bestuurslagen die taken opnemen. Een scholenge-
meenschap is een structuur sui generis. Het is een
platform waar afspraken worden gemaakt. Deze
afspraken moeten volgens het huidige decreet door
de verschillende bestuurslagen worden uitgevoerd.
De scholengemeenschap kan geen plaats vacant
verklaren. De bestuurslaag in de ARGO moet dat
juridisch uitvoeren. Dat is een moeilijke situatie.

De heer Karel De Gucht : U zegt dat men de
LORGO's op niveau van de scholengemeenschap
kan tillen. In de praktijk is dit alleen mogelijk door
ze autoritair samen te voegen en nieuwe verkiezin-
gen te organiseren. Ze kunnen dan echter hun
decretale bevoegdheden niet uitoefenen. Ze moe-
ten dit door de centrale raad laten doen.

De heer Jef Wellens : De lokale raad kan tijdelijke
aanstellingen doen. Voor de belangrijke zaken is
inderdaad de centrale raad bevoegd.

De heer Karel De Gucht : U bedoelt dus dat men
scholengemeenschappen kan maken via de lokale
raden, maar deze hebben niet de bevoegdheden
van de scholengemeenschappen. In de praktijk
betekent dit dat je ze opnieuw gaat samenstellen
en dat de centrale raad nog altijd alles moet uitvoe-
ren. De ARGO komt hier dus een driedubbele ver-
krachting verdedigen.

De heer Jef Wellens : Technisch kunnen wij derge-
lijke constructies maken. Deze situatie is echter
niet optimaal. Een wijziging van het decreet dringt
zich dus op. Ik wil wel opmerken dat de bevoegd-
heden van de scholengemeenschappen in de vorm-
geving van het decreet reeds een lange weg hebben
afgelegd. Hun bevoegdheden situeren zich op het
vlak van afspraken. De centrale raad van de
ARGO, de gemeenteraad of de provincieraad
moeten de afspraken dan juridisch bekrachtigen.

Er zal ook in het vrije onderwijs wel een evolutie
naar inrichtende machten per regio bestaan. Ik ver-
moed dat er wel vele inrichtende machten zullen
zijn die scholengemeenschappen vormen. Dit zijn
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dan overlegplatformen die voor beslissingen terug
moeten naar die inrichtende macht. Alleen als het
vrij onderwijs er in slaagt om in één jaar per scho-
lengemeenschap al die VZW's te verenigen in één
inrichtende macht, geldt dit laatste niet.

De heer Ludo Sannen : Ik wil het even hebben
over het gelijktijdig aanpakken van de decreten
over de ARGO en over het secundaire onderwijs.
Ik ben blij met de unanieme aanvaarding van de
afspraken over de hervormingen binnen de
ARGO. Hoe komt het dat dit besluit zo lang op
zich heeft laten wachten ? De minister was al lang
vragende partij.

U stelt dat er zonder nieuw decreet wel mogelijk-
heden bestaan om juridisch-technisch wat aanpas-
singen te maken. Ik begrijp dan ook niet goed wat
dan het nut is van bijvoorbeeld evaluatie of func-
tiebeschrijvingen. Dat lijkt op formalisme. Dat
moet in dit decreet worden bijgestuurd.

In het decreet op het secundair onderwijs wordt de
mogelijkheid ingeschreven om netoverschrijdende
scholengemeenschappen te creëren. Zitten in het
besluit van de ARGO krijtlijnen voor mogelijke
juridische aanpassingen die hiervoor nodig zijn ?

De heer André Macharis : Het duurde zo lang
omdat we bij consensus wilden beslissen en omdat
de tijd raad bracht bij het benaderen van enkele
cruciale elementen. Voorts is er in onze nota geen
sprake van netoverschrijding.

De heer Jef Wellens : Wat netoverschrijding betreft :
wij zouden graag trouwen. Wij hebben bijvoor-
beeld al een akkoord met het CVPO en het OSVG
om experimenteel samen te werken aan leerplan-
ontwikkeling, met dien verstande dat daarvoor de
gemeente- en provinciewet zouden moeten veran-
deren. De collega's van CVPO en OSVG hebben
trouwens bij de syndicale onderhandelingen een
duidelijke nota over deze wetgevingen voorgelegd.
Internetscholengemeenschappen moeten geen
rechtspersoonlijkheid vormen in zoverre het
decreet op het secundair onderwijs er geen aanlei-
ding toe geeft dat de scholengemeenschappen
rechtspersoonlijkheden moeten vormen. Als men
de afspraken wil honoreren, moet men teruggrij-
pen naar de legale ouders.

Wat de functiebeschrijving-evaluatie betreft, zijn
wij de beste leerling van de klas : wij kennen de
evaluatiebeoordeling al jaren. Wij hebben ook
gezegd dat wij een functiebeschrijving wensen,
omdat die de evaluatie objectiveert, die de school-
directeurs minstens elke drie jaar doorvoeren. Wij

hebben ons geëngageerd om dit uit te voeren in het
basisonderwijs. Men hoopte dat een protocol daar-
over er vanzelf zou komen, maar uiteindelijk zijn
wij de enige die dit willen honoreren. Wellicht is
dat een van de redenen waarom in het decreet op
het secundair onderwijs staat dat de overheid een
protocol oplegt als er in 2002 nog steeds geen is.

De heer Ludo Sannen : Netoverschrijding is nu
niet opgenomen in het decreet, maar moet het
decreet hiertoe geen ruimte laten ? 

De heer Jef Wellens : Dat kan de zaken vergemak-
kelijken. Maar het is het parlement dat dit bij bij-
zondere meerderheid zal moeten goedkeuren, en
wij kunnen ook niet raken aan sommige Belgische
wetten.

De heer René Swinnen : Ik zou graag een formeel
antwoord krijgen op mijn vraag : kan de ARGO
het decreet op het secundair onderwijs uitvoeren,
op logistiek en organisatorisch vlak, op vlak van
personeelsbeheer, en volgens de taken die hij opge-
legd krijgt in de grondwet ? 

Op pagina 6 in de voorlaatste alinea stelt u dat de
decreten op het basis- en op het secundair onder-
wijs een reductie van de werkingsmiddelen van het
gemeenschapsonderwijs inhouden. Het gaat dan
om 1,4 miljard frank die onderwerp zouden wor-
den van een besparingsplan. Daar had ik graag uit-
leg over.

Pagina 5 onderaan had ik graag bij de voorlaatste
en laatste zin een verduidelijking gekregen. Het
gaat om de toepassing van de regelgeving in ver-
band met de herverdeling van het MVD-personeel,
tot 2007.

Volgens mij is er in het decreet II geen tijdsbeper-
king gesteld.

De heer André Macharis : Op uw eerste vraag : ja,
het is perfect mogelijk, maar doe het ons alsjeblieft
niet aan. Het is voor het gemeenschapsonderwijs
een bijzonder slechte zaak als het op die manier
zou moeten gebeuren.

De heer René Swinnen : Ik heb ook niet de bedoe-
ling u iets aan te doen.

De heer Luc Jansegers, afdelingshoofd ARGO : Er
zijn nog besprekingen hangende met de mensen
van het departement Onderwijs en van het kabinet
van de minister van Onderwijs. Twee voorbeelden.
Het probleem van het decreet basisonderwijs en de
opeenvolgende akkoorden maakt de problematiek
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niet eenvoudig. Er is ook het probleem van het
MVD-personeel en de discussie over een verbor-
gen geldpot waarin geld zat van MVD-personeel
dat van basis- naar secundair onderwijs was over-
gebracht. Daar werken verschillende herverde-
lingsmechanismen, en daar is nog fine-tuning
nodig.

Wat betreft de passage over 2007 : het onderwijsde-
creet II stelt inderdaad geen limietdatum. Het was
een mechanisme, een voortzetting van een besluit
uit de jaren 80. Wanneer een vastbenoemd MVD-
personeelslid uit dienst trad, kwam er een bepaalde
geldsom vrij, die werd herverdeeld. Dit ging in
principe voortgaan tot het laatste vastbenoemd
MVD-personeelslid uit dienst zou gaan. In deze
ontwerpdecreettekst staat dat in het jaar 2007 de
verhouding 100-76 tussen het gemeenschapsonder-
wijs en het gesubsidieerd onderwijs bereikt wordt.
Dan moet het eventuele vrijkomende geld in die-
zelfde verhouding verdeeld worden. Vrij vertaald :
het mechanisme van onderwijsdecreet II stopt op
het moment dat die verhouding wordt bereikt.

De heer André Denys : Ik had begrepen dat de
schaalvergroting van school naar scholengemeen-
schap onder meer de bedoeling had om inzake de
organisatie van het onderwijs aan de lokale basis
meer autonomie te geven, en ook meer responsabi-
lisering op het financiële vlak. Als ik het ontwerp
van decreet lees, vraag ik me af in hoeverre de
scholen meer autonomie gaan hebben. Langs de
ene kant lees ik dat de scholen vrijwillig naar een
scholengemeenschap kunnen overstappen, aan de
andere kant dat het de centrale raad is die beslist
over de overgang naar een scholengemeenschap.
Hoe valt dat te rijmen ?

Ik heb gemerkt dat de enveloppefinanciering eruit
gehaald is, dus de responsabilisering valt ook weg.
Welke redenen zijn er dan nog voor de schaalver-
groting ?

De heer Jef Wellens : Schaalvergroting ligt niet in
scholen die vergroten. Er zijn wel mogelijkheden
om dit vrijwillig te doen met de fusiepremie, of om
te herstructureren. Het decreet geeft een aantal
mogelijkheden om zijn onderwijsaanbod te ratio-
naliseren als school.

De scholengemeenschap zit op een traject naar
afstemming. Scholengemeenschappen hebben ken-
merken zoals de multisectorialiteit. Al onze scho-
len zitten in scholengemeenschappen die ontstaan
zijn in de jaren 80. Echter niet altijd op een logi-
sche manier, bijvoorbeeld om geen last te hebben
van reaffectatie. In die zin worden wij uitgenodigd,

en ARGO is van plan al zijn scholen in scholenge-
meenschappen onder te brengen, om die op een
meer rationele manier in elkaar te steken, zodat zij
bijvoorbeeld inzake aanbod meer op mekaar afge-
stemd zijn.

Mevrouw Nelly Maes : In het verleden hebben wij
onze bezorgdheid al uitgedrukt over de problema-
tiek van het eigenaarsonderhoud van de gebou-
wen. Is er binnen de ARGO een voorstel voor een
alternatief op de huidige regeling ? Want eigenlijk,
zegt u ook, volstaan de middelen niet. Het gebou-
wenvraagstuk doet zich voor in verschillende vor-
men. Er zijn steeds minder eigenaars die middelen
hebben. Ik lees hier dat uw enige eigenaar, de
Vlaamse Gemeenschap, u geen middelen geeft.
Hebt u hierover suggesties ?

De heer Luc Jansegers : Het is inderdaad zo dat we
inzake financiën een element hebben aangehaald
om te komen tot een bepaald bedrag. Maar door-
dat het bedrag lager is, is het niet mogelijk voor
een lokale raad om in zijn groot eigenaarsonder-
houd te voorzien. Dat heeft tot gevolg dat een deel
van de investeringsmiddelen voor een groot deel
gebruikt worden voor instandhoudingswerken. Dat
heeft dan weer tot gevolg dat er minder geld voor-
handen is voor het verbouwen en aankopen van
gebouwen, waardoor verloedering en veroudering
optreden.

Ten tweede meen ik dat we moeten streven naar
een optimaler beheer en een betere exploitatie van
de gebouwen. Dankzij een actiever beleid ter zake
kunnen er meer gebouwen worden verkocht en
verhuurd aan andere organisaties en kan de ver-
houding aantal vierkante meter/leerling verbeterd
worden.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Ik heb vragen in
verband met de rechtspositie van het personeel.
Zijn er in het ontwerp van decreet zoals het nu
voorligt, voldoende objectieve mechanismen inge-
last om een objectieve evaluatie van het personeel
te garanderen ?

De heer Jef Wellens : We hebben een dubbel eva-
luatiesysteem : de evaluatie van tijdelijken en die
van vastbenoemden. In beide gevallen worden per-
soneelsleden twee maal geëvalueerd. Als de per-
soon in kwestie twee maal een onvoldoende krijgt,
treedt, althans wat de vastbenoemden betreft, het
statutair mechansme in werking en gaat de zaak
naar de raad van beroep, een instelling van de
Vlaamse regering die extern is aan de ARGO.
Welnu, wij pleiten voor één centrale raad van
beroep, want precies de samenstelling van die raad
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van beroep waarborgt de grootst mogelijke objecti-
veit.

De voorzitter : Ik dank de heren Wellens, Macharis
en Jansegers. Nu is het de beurt aan mevrouw Ann
Pieters, die meer uitleg zal geven over de zopas
verschenen nota van de CVPO.

Mevrouw Ann Pieters, juridisch adviseur bij de Cel
voor het Provinciaal Onderwijs (CVPO) : Ik zal me
beperken tot twee legistieke knelpunten. Wij zijn
ten eerste voorstander van een grondig onderzoek
naar enerzijds de opdracht en de werking van de
scholengemeenschappen gevormd door de ver-
schillende inrichtende machten, en anderzijds naar
de inspraakprocedures.

Het tweede knelpunt houdt verband met de rechts-
positieregels. Wij menen dat een verscheidenheid
aan typen van personeelsleden in een scholenge-
meenschap problemen zal veroorzaken omdat elk
personeelslid aan zijn eigen rechtpositieregels is
onderworpen. Wij willen dat deze zaak dan ook
grondig besproken wordt en dat er een oplossing
voor dit probleem komt.

Mevrouw Gracienne Van Nieuwenborgh : Waarom
wenst u kost wat kost het KSO als bindende voor-
waarde om dat multisectoraal aanbod te vormen ?

Mevrouw Ann Pieters : Om tot evenwaardigheid te
komen.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Wat is het ver-
schil in statuut tussen personeelsleden van de
ARGO en van de provinciale scholen ?

Mevrouw Ann Pieters : Er zijn natuurlijk gelijke-
nissen, maar ook heel wat verschillen. Ik kan nu
niet onmiddellijk concrete voorbeelden aanhalen,
maar deze bestaan zeker.

Mevrouw Nelly Maes : Hoeveel provinciale scho-
len op secundair niveau zijn er ?

De voorzitter : 33.

Mevrouw Nelly Maes : Hebben alle provincies
scholen op secundair niveau ?

Mevrouw Ann Pieters : Ja.

Mevrouw Carla Cattoir, directeur Onderwijssecre-
tariaat van de Steden en Gemeenten van de
Vlaamse Gemeenschap (OSVG) : Eerst wil ik
enkele problemen aanhalen. Het ontwerp van
decreet heeft het over het onderwijskarakter, wat

volgt uit de reglementering van de rationalisatie in
het decreet. De opname van een onhanteerbaar
criterium is een slechte zaak. Er is al meerdere
keren vastgesteld dat het diplomacriterium waar-
mee het onderwijskarakter wordt bepaald, in de
praktijk niet kan worden gebruikt of getoetst.

Net als de VLOR willen ook wij een reductie van
het aantal studierichtingen. Maar wij vragen dat de
reductie voor het eerste leerjaar van de tweede
graad, die zou ingaan op 1 september 2000, en de
invoering van de eindtermen van de tweede graad,
op elkaar zouden worden afgestemd.

Wij hebben problemen met de besparingen op het
onderwijzend personeel. Net als de ARGO moeten
ook wij alle levensbeschouwelijke vakken aanbie-
den.

Wij betreuren dat het reglement van het statuut er
niet eenvoudiger is op geworden.

Net als de vorige sprekers menen wij ook dat de
vorming van de scholengemeenschappen een groot
probleem is. In de grote steden is dit niet het geval,
daar voldoen wij aan de criteria. Maar in de lande-
lijke regio's zullen wij wel problemen hebben. His-
torisch zijn de landelijke technische- en beroepsse-
cundaire scholen gegroeid uit de vierde graden. Dit
betekent concreet dat het officieel gesubsidieerd
onderwijs hoofdzakelijk bestaat uit scholen met
BSO en TSO, en veel minder met ASO. Het criteri-
um voor een scholengemeenschap is multisectoria-
liteit. Binnen ons eigen net kunnen wij dat niet
overal realiseren, daarom moeten we op zoek gaan
naar andere partners. Soms zijn die niet te vinden,
vorige sprekers wezen er al op dat ze niet altijd
vragende partij zijn. We zullen dus een beroep
moeten doen op andere netten, zoniet moeten we
een afwijking voor het ASO vragen. Maar dat bete-
kent dan weer dat we geen financiële stimuli zullen
krijgen.

Een scholengemeenschap kan netoverschrijdend
zijn op basis van gemaakte overeenkomsten.
Bepaalde bevoegdheden kunnen echter niet naar
de nieuwe structuur worden overgedragen omwille
van de Gemeentewet.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Over hoeveel
scholen gaat het ? Zijn er geen scholen die ASO
aanbieden ? 

Mevrouw Carla Cattoir : We hebben 63 secundaire
scholen en veel meer basisscholen. Vooral in de
grote steden bieden we ook ASO aan.
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Mevrouw Nelly Maes : Er was sprake van om de
sector naar het officieel onderwijs over te hevelen.
U heeft gelijk dat u naar de wet verwijst. Maar wat
laat de praktijk zien ? Stoten de gemeenten meer
en meer hun secundaire scholen af ? 

Mevrouw Carla Cattoir : We hebben het hier over
de autonomie van de gemeenten. Er zijn een klein
aantal gemeenten die hun secundaire scholen over-
dragen aan de ARGO of aan het katholieke net.
Dit gebeurt niet in gelijke mate voor het basison-
derwijs.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Het OSVG had
geen leerplannen, maar de scholen konden zich
aansluiten bij het katholieke net of bij de ARGO.
Is dat nog zo ? 

Mevrouw Carla Cattoir : Sinds de eenheidswet van
1980 maakten we zelf leerplannen voor bijna alle
studierichtingen. Ongeveer 95 percent van onze
scholen volgt deze leerplannen.

De voorzitter : Hiermee is deze gespreksronde
afgesloten. Dan geef ik nu het woord aan de verte-
genwoordigers van de vakbonden.

De heer Rik Schepers, algemeen secretaris van de
Christelijke Onderwijscentrale (COC) : Zelfs na de
bijsturingen zijn er nog ernstige knelpunten.

Er is bijvoorbeeld het omkaderingspersoneel. De
samenleving vraagt steeds meer aan de scholen.
Toch doet men nog een ernstige ingreep. Er is een
besparing van 600 miljoen frank, er sneuvelen 460
jobs. Zij moeten echter de eerstelijnszorg op zich
nemen, denk maar aan het fenomeen van spijbe-
laars.

Ook bij het onderwijzend personeel zijn er proble-
men. In 1989 kwam er een nieuw lessenpakket. Dat
werd echter nooit voor 100 percent aangewend,
maar voor 98 percent. Nu is er opnieuw een reduc-
tie van 2,5 percent. Al die inleveringen leiden tot
een aanwending van 95,5 percent.

Er is de inzetbaarheid van het omkaderingsperso-
neel. Men zou in een bepaalde school een affecta-
tie krijgen. Nu laat men toch de mogelijkheid
bestaan van werken in verschillende scholen. Het
minimum dat we vragen is dat er een akkoord
komt over de criteria, maar vandaag is dat niet
mogelijk.

Bij de functiebeschrijving en de evaluatie wil ik
opmerken dat het gemeenschapsonderwijs een
centrale raad van beroep heeft. Waarom kan dit

niet voor het secundair onderwijs ? Het decreet
bepaalt dat dit via de inrichtende machten zal ver-
lopen. De raad van beroep zal enkel adviserende
bevoegdheid hebben, de inrichtende macht neemt
de uiteindelijke beslissing. Dit betekent dat de
inrichtende macht de evaluators aanduidt en de
eindbeslissing neemt. Dit is een ondergraving van
het recht op verdediging.

Het decreet bepaalt dat er geen vaste benoemin-
gen meer zullen zijn voor personeel dat bij de over-
gangsmaatregel tot zogenaamde oude ambten
behoort. Maar de Vlaamse overheid zegde dat alle
benoemingsbeperkingen zouden wegvallen. Wie
zich tussen 1 februari 1998 en 31 mei 1998 kandi-
daat stelde voor een benoeming op 1 januari 1999,
zal teleurgesteld zijn. Voor hen zijn vaste benoe-
mingen haast onmogelijk. Dit komt neer op een
feitelijke benoemingsstop.

Bij de uitbouw van de tegenmacht wil ik opmerken
dat de heer Boone het veld wil stimuleren om de
overlegcultuur in te voeren. Maar dit is de zaken
op hun kop zetten. Een aantal zaken kunnen van-
daag totaal niet, zoals de overheveling van uren als
er ook mensen boventallig moeten worden ver-
klaard. Wij willen daarover praten, maar dat is een
versoepeling langs onze kant. Het zijn dus geen
toegevingen van de inrichtende machten.

Als men de benoemingen opheft, moet het ook in
het gemeenschapsonderwijs verplicht zijn om
betrekkingen vacant te verklaren. Zoals het
decreet er nu uitziet kan men in het gemeenschaps-
onderwijs betrekkingen achter de hand houden.
Willekeur moet verdwijnen.

De heer Georges Vansweevelt, algemeen secretaris
ACOD-onderwijs : De heer Schepers heeft de
meeste problemen reeds naar voren gebracht. Ik
wil alleen nog een aantal eigen accenten leggen.
Het ontwerpdecreet is een wangedrocht geworden.
Het strekt het Vlaams Parlement dan ook tot eer
dat het er toch nog een mooi werk wil van maken.
Het decreet is ook vrij technisch geworden. Voor
een leek is het totaal onleesbaar geworden.

Ik vind het belangrijk dat het Vlaams Parlement en
de commissie voor Onderwijs de uitvoerbaarheid
van het decreet binnen de huidige timing bekijken.
Niemand, en zeker de leerlingen niet, is er mee
gebaat dat men de scholen voor onoverkomelijke
problemen gaat stellen. Als het niet tijdig doorge-
voerd kan worden, moet men het verdagen naar
een later tijdstip.

Stuk 1058 (1997-1998) – Nr. 5 16



Verder eis ik dat bij het van kracht worden van het
decreet op het secundair onderwijs ook het bijzon-
der decreet op de ARGO in werking zou treden.
Als gemeenschapsscholen die in een scholenge-
meenschap willen stappen, is een herziening van
het bijzonder decreet een noodzaak. Als dit niet
gebeurt, plaatst men deze scholen voor onoverko-
melijke problemen.

Rechtsonzekerheid is het grootste gevaar dat zich
stelt voor scholen die zich hoe dan ook aan de ver-
plichtingen van dit decreet moeten aanpassen. Glo-
baal blijven er in dit decreet een aantal nieuwighe-
den die volgens ons nog niet uitvoerbaar zijn en
pas kunnen ingevoerd worden nadat ze verder
bediscussieerd zijn.

Wat de inkrimping van de werkgelegenheid
betreft, kunnen we niet begrijpen dat de regering,
die heel wat inspanning doet om laaggeschoolden
aan een job te helpen, 2000 banen op de helling zet
en vooral laaggeschoolden de kans ontneemt op
een baan. Door de blokkering van de werkingsmid-
delen gaan er namelijk honderden jobs voor laag-
geschoolden verloren. Voor het ondersteunend
personeel verdwijnen 450 jobs, broodnodige jobs
die er eerder hadden moeten bijkomen in plaats
van te worden geschrapt. Ook voor het onderwij-
zend personeel blijft de besparing op de omkade-
ring onverkort gehandhaafd op 2,5 percent, dit
betekent 1100 jobs. Dit is zeer erg. Het kan niet
voor ons dat de werkgelegenheid van iemand
wordt afgepakt om aan een ander te geven.

Verder kan het niet dat de ARGO zich verzet
tegen de verplichting tot vacantverklaring van
betrekkingen, zeker niet als de raad zichzelf au
ernstig neemt.

Wat de toekenning van de werkingsmiddelen aan
het basisonderwijs betreft, is er geen garantie dat
de ondersteuning er zal komen. Dit is met andere
woorden een blanco cheque. Er dient een groeiper-
centage te worden vastgelegd die verplicht aan
tewerkstelling dient te worden besteed.

Onze conclusie is dat het ontwerpdecreet voor ons
niet aanvaardbaar is.

Mevrouw Mieke De Groen, vertegenwoordiger
van het Vrij Syndicaat voor het Openbaar Ambt
(VSOA) : De vakbond VSOA heeft eveneens het
protocol van het niet-akkoord getekend. We gaan
niet akkoord met de inkrimping van de middelen.
In contradictie met wat de Vlaamse regering stelt
dat werkgelegenheid prioritair is, is er in het onder-
wijs een afbouw van personeel en dan vooral van

laaggeschoolden. Meer algemeen gaat het VSOA
niet akkoord met al wat betrekking heeft op bespa-
ringen.

Het VSOA betreurt het uitdovend karakter van
het meester-, vak- en dienstpersoneel, en dat con-
tractuelen moeten worden betaald uit werkings-
middelen. Voor de werkingsmiddelen toegekend
aan de basisscholen zou er een verdeelsleutel moe-
ten zijn, zodat ze worden toegekend waar ze nodig
zijn.

Het TSO en het BSO liggen me nauw aan het hart.
Ik zou het dan ook op prijs stellen dat het in dit
ontwerp van decreet nog kan worden ingeschreven
dat goed geprofileerde TSO en BSO-scholen een
verlaagde norm krijgen. De in het decreet voorge-
stelde norm ligt te hoog. We stellen ook voor om
het aantal uren godsdienst en zedenleer uit het les-
senpakket te halen.

Wat de rechtspositie van het personeel betreft, vin-
den we het erg als dit zou worden aanvaard. Als de
directeur de uitbreiding van een bepaald vak kan
toekennen aan een leraar, dan kan iemand anders
worden uitgestoten.

Het mandaatsysteem kan niet op het beheersni-
veau van de school, maar wel op het beleidsniveau.
Door wisseling van de mandaathouder kan dit een
negatieve invloed hebben op de pedagogische con-
tinuïteit.

Als er in een bepaald schooljaar een norm wordt
bereikt om te kunnen programmeren, dan dient de
overheid deze uren bij te geven. Dit zou voor vele
scholen een oplossing kunnen zijn. We willen kwa-
liteit in Vlaanderen. Het onderwijs mag niet ver-
grijzen omwille van budgettaire redenen.

De heer Ludo Sannen : Het probleem van de peda-
gogische continuïteit lijkt me toch niet meer te spe-
len ?

Mevrouw Mieke De Groen : Dit is inderdaad zo
volgens de laatste teksten. We hebben ons op de
eerste tekst gebaseerd.

De heer Rik Schepers : In de laatste teksten is
inderdaad een verbetering aangebracht ten opzich-
te van de vorige. Toch blijft het zo dat iemand in
een mandaatfunctie nog altijd afhankelijk blijft ten
opzichte van de inrichtende macht, omdat hij uit
deze functie kan worden gezet via de vooropzeg of
een evaluatie van onvoldoende. Een mandaathou-
der zit nog altijd in een zwakkere positie.
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De heer Georges Van Sweevelt : Ik ben persoonlijk
niet tegen het mandaat, maar wel als de voorwaar-
den blijven zoals ze momenteel zijn omschreven.
Er is namelijk geen enkele garantie dat de functie-
beschrijving en de evaluatie op een fatsoenlijke
manier kunnen werken. De inrichtende macht kan
deze namelijk sanctionerend gebruiken.

De heer Ludo Sannen : De directeur krijgt de
mogelijk om zijn opdracht te beëindigen en weer
les te gaan geven. Kan hij terug onder dezelfde
voorwaarden gaan lesgeven ? 

De heer Rik Schepers : Dat is nu ook al mogelijk.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : Ik verneem dat
u inzagerecht vroeg in personeelsdossiers. Dat is
een zeer gevoelig onderwerp. Hoe ver moet dit
voor u gaan ? Moet dit niet beperkt blijven tot bij-
voorbeeld wat nodig is voor het op stellen van de
roosters of de anciënniteitsbewijzen en dat de eva-
luatiegegevens geheim blijven ? Men moet toch
ook de privacy van de personeelsleden respecte-
ren.

De heer René Swinnen : Welke minimale garanties
moeten er zijn om de rechten van de verdediging te
garanderen ?

De heer Rik Schepers : Het inzagerecht waar ik
het over had, betreft de personeelsdossiers. Het
inzagerecht moet controle mogelijk maken, inzake
het voorrangsrecht, boventalligheid of reaffectatie
door anciënniteit. Om te kunnen nagaan of iemand
al dan niet ergens recht op heeft, moeten verschil-
lende gegevens worden nagekeken. Nu al is dit niet
gemakkelijk wanneer het verschillende scholen van
een inrichtende macht betreft. Het zal nog veel
moeilijker zijn in een scholengemeenschap met
scholen van een verschillende inrichtende macht.
We vragen niet het evaluatie- of tuchtdossier te
mogen inkijken.

De heer Georges Vansweevelt : Er bestaat een wet
op de privacy en een wet op het syndicaal statuut.
Het is hier moeilijk grenzen te trekken. Wij willen
de rechten van het personeel verdedigen en moe-
ten dus de administratieve gegevens kunnen inzien.
Verder gaat het niet. Maar op dit vlak moet er
openbaarheid van bestuur gelden.

– De heer Ludo Sannen treedt als voorzitter op.

De heer Rik Schepers : Wij vinden dat op het vlak
van de evaluatie de rechten van de verdediging
ernstig worden geschonden. De rechter is immers
ook partij. Men beseft nog niet wat de nieuwe

regeling inhoudt, omdat men in het gemeenschaps-
onderwijs gelooft dat het allemaal ongeveer bij het
oude blijft. Maar het zal een revolutie zijn. De
Raad van Beroep wordt vandaag voorgezeten door
een magistraat en heeft beslissingsbevoegdheid.
Dit is fundamenteel, maar het wordt wel veran-
derd. In het officieel onderwijs kan de Raad van
State een reïntegratie bevelen. In het vrij gesubsi-
dieerd onderwijs is dat niet mogelijk : de Arbeids-
rechtbank kan daar alleen een schadevergoeding
toekennen. Wij vragen daarom sluitende garanties
voor de rechten van de verdediging.

De heer Gust Lowet, adjunct-algemeen-secretaris
van de COC : Toen de mensen van de ARGO
beweerden dat het zonder nieuwe wijziging tech-
nisch mogelijk was om dit nieuwe decreet te imple-
menteren, dachten ze waarschijnlijk aan organisa-
torische aspecten en niet aan personeelsaspecten.
Op dit laatste vlak zijn verschillende materies
bevoegdheden van de lokale raad. Iedere raad
heeft zijn eigen visie en verantwoordelijkheid. Ik
vraag me af hoe de evaluatie van personen die
onder verschillende lokale raden werkt, zal verlo-
pen. Men moet immers tot een eensluidend advies
komen. Ik wil wel eens zien wie er zal inbinden,
wanneer er verschillende meningen bestaan. Ik stel
mij vragen bij de toepasbaarheid van het decreet
op het gemeenschapsonderwijs.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : De vertegen-
woordigers van de ARGO gaan er inderdaad van-
uit dat alles centraal wordt geregeld. Vergissen zij
zich niet ?

De heer Gust Lowet : Zij vergissen zich niet. Men
kan het interpreteren als een materie die het lokale
niveau overstijgt. Het is dan een bevoegdheid van
de centrale raad. Het is maar de vraag of de ver-
sterking van deze raad de bedoeling van dit
decreet is.

De heer René Swinnen : Ik heb deze vraag ook
met betrekking tot personeelsaangelegenheden
aan de mensen van de ARGO gesteld. Zij bevestig-
den dat het uitvoerbaar is. Als ik uw argumentatie
hoor, blijkt dit twijfelachtig te zijn.

De heer Gust Lowet : Volgens mij is dit niet uit-
voerbaar.

De heer Jos De Meyer : Ik begrijp dat de vakorga-
nisaties niet enthousiast zijn. We hebben ook een
bundel opmerkingen gekregen. Ik zou hen willen
vragen welke verandering absoluut prioritair is.
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De heer Georges Vansweevelt : Al jaren gaat de
werkgelegenheid in het onderwijs achteruit, onge-
veer in verhouding met de stijging van de man-
kracht van de Rijkswacht. Ik begrijp dit niet. De
overheid zou beter de werkgelegenheid moeten
handhaven en investeren in de opvoeding van de
jongeren. Er moet meer inspraak komen op lokaal
niveau als democratische tegenmacht voor het feit
dat door de grotere autonomie meer lokaal beslist
wordt.

– De heer Gilbert Vanleenhove, commissievoorzit-
ter, treedt opnieuw als voorzitter op.

Mevrouw Mieke De Groen : Er bestaat een funda-
mentele tegenstelling tussen dit decreet waarin
werkgelegenheid wordt geschrapt en de doelstel-
lingen en verklaringen van de Vlaamse regering
over meer werk als haar eerste prioriteit.

De heer Rik Schepers : Onze prioriteiten zijn om
een einde te maken aan de besparingen op opvoe-
dend en onderwijzend personeel, een andere idee
over de inzetbaarheid van het opvoedend en admi-
nistratief personeel en meer rechten voor de verde-
diging bij de evaluatie. De raad van Beroep moet
het recht om te beslissen behouden. Deze eisen
komen niet neer op een machtsgreep van de vak-
bonden. Dit alles mag verdwijnen, indien de nu gel-
dende regels blijven. Wij willen een versoepeling.
Wij willen hierover praten met de inrichtende
macht. De zaken kunnen echter niet eenzijdig wor-
den beslist. Meer deregulering en lokale macht
moeten gepaard gaan met meer tegenmacht.

Mevrouw Nelly Maes : Mijn vraag is bijna reto-
risch, maar heeft u ook iets positiefs gevonden ? 

De heer Rik Schepers : Er zijn gunstige elementen
en die vindt u terug in onze nota. Zo is er het bete-
re statuut voor de tijdelijken en verdwijnt de selec-
tieve benoemingsstop. Wij vinden echter geen
enkel positief element voor de vastbenoemde leer-
krachten. Alle punten die wij hier lezen, vormen
een achteruitgang tegenover de huidige situatie. De
rechtspositie voor de leerkrachten van het gesubsi-
dieerde onderwijs, dat we met het decreet van 1991
eindelijk hadden bereikt, wordt weer helemaal
ondergraven.

De heer Georges Vansweevelt : Er zijn enkele ver-
beteringen van bestaande onrechtvaardige situ-
aties, bijvoorbeeld inzake de betaling en de vakan-
tie van de tijdelijken. Maar we moeten hier toch
niet de lof komen zingen over dingen die eigenlijk
maar normaal zijn ? Wat ik zeer erg vind, is dat er
in het decreet niets te vinden is dat waardering uit-

drukt tegenover de mensen in het onderwijs. De
werknemers in het onderwijs worden met schuld
overladen. Er wordt bijvoorbeeld gezegd dat zij
met teveel zijn en niet genoeg werk hebben, terwijl
iedereen weet dat dat niet waar is.

Mevrouw Mieke De Groene : Het is erg dat wij
met de drie vakbonden enkel dit weinige gevonden
hebben als gunstige elementen in het decreet.

De heer Rik Schepers : Een element is nog niet
aangeraakt, dat van de verschillende definitie van
het concept functiebeschrijving. De definitie in het
decreet op het secundaire onderwijs wijkt af van
het decreet voor het basisonderwijs en het decreet
op de centra voor leerlingenbegeleiding. Voor het
middelbaar onderwijs wordt de klemtoon gelegd
op de opdracht van de leerkracht en op de manier
waarop hij of zij die moet uitvoeren. Er rest niets
meer over resultaatgebieden en competenties.

Mevrouw Nelly Maes : Ik dacht dat dit net een
punt van flexibiliteit was. Door deze definitie kun-
nen er afspraken gemaakt worden bij het opstellen
van het contract. Op zich is het toch positief dat
een leerkracht niet tot de uitvoering van allerhan-
de taken gedwongen kan worden ?

De heer Georges Vansweevelt : Een functiebe-
schrijving kan inderdaad positief zijn om de sterke
punten van elke leerkracht te benutten. Maar wij
vrezen nog altijd dat de evaluatie vooral gezien
wordt als een sanctionerend instrument. Wij pleiten
ervoor deze bepalingen niet meteen te laten
ingaan, zodat er nog tijd is om er eens goed over na
te denken. Het Vlaams Parlement moet een over-
gangsperiode inlassen.

De voorzitter : Dan luisteren wij vervolgens naar
de vertegenwoordigers van de ouders. Ik wil hen
feliciteren dat zij tot een gemeenschappelijk stand-
punt gekomen zijn.

Mevrouw Trees Gilles, secretaris-generaal VCOV :
Wij zijn inderdaad trots dat we een gemeenschap-
pelijk standpunt hebben bereikt. We danken de
leden van het Vlaams Parlement, omdat ze bereid
zijn naar ons te luisteren.

De overheid heeft ruim twee jaar nodig gehad om
haar voorstellen tot hervorming van het secundair
onderwijs af te stemmen op de verzuchtingen van
de onderwijskoepels en vakorganisaties. Geduren-
de deze periode van informeel overleg deed de
overheid nauwelijks moeite om de andere onder-
wijspartners, waaronder de ouders en de sociaal-
economische partners, op de hoogte te brengen van
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de ontwikkelingen. Bovendien kregen de partners,
ook diegene die niet bij het informele overleg
betrokken waren, maar twee weken de tijd om tot
een advies te komen binnen de Vlaamse Onder-
wijsraad. We betwijfelen of het voorliggende ont-
werpdecreet op brede steun in de maatschappij zal
kunnen rekenen. De gevoerde procedure geeft ons
te weinig garanties dat de hervormingen gekaderd
zijn in een samenhangende visie voor het onder-
wijs, waarin de leerling centraal staat.

Inhoudelijk stellen wij vast dat er een grote discre-
pantie is tussen de vooropgestelde en breed gedi-
versifieerde doelstellingen van de hervormingen,
en de concrete maatregelen die eenzijdig gericht
zijn op de rationalisering van de middelen. Ook
wat betreft de scholengemeenschappen valt de
inhoud mager uit : het vrije karakter en de geringe
stimuli zullen ertoe leiden dat de nieuwe scholen-
gemeenschappen niet beter zullen bijdragen tot
een objectieve leerlingoriëntering dan de bestaan-
de.

Het reduceren van het onderwijsaanbod en de
indeling van de studierichtingen in studiegebieden
verdedigt men met het argument dat daardoor het
onderwijsaanbod transparanter wordt. Hoe het
aanbod gaat evolueren is echter in handen van de
scholengemeenschappen. Het decreet plant overleg
hierover tussen de afgevaardigden van de werkge-
vers en van de vakorganisaties. Het is onaanvaard-
baar dat de onderwijsgebruiker van dit overleg op
het niveau van de scholengemeenschap uitgesloten
wordt.

In de tweede graad ASO wil men de basisvorming
voor wiskunde en moderne talen versterken. Con-
creet zal er geen differentiatie meer mogelijk zijn.
Doordat deze vakken een nog grotere determine-
rende factor worden voor het ASO, zal de appre-
ciatie voor deze onderwijsvorm nog stijgen waar-
door men een elite-onderwijsvorm creëert. Tegelijk
versterkt men de negatieve reputatie van het TSO.
Moeten ASO-leerlingen niet een minimale affini-
teit hebben met techniek ? De kansen voor de uit-
bouw en herwaardering van het TSO worden op
die manier sterk beperkt. Bovendien worden de
problemen van het cascadesysteem niet opgelost
door de basisvorming wiskunde en moderne talen
te versterken. Voor het probleem van de zittenblij-
vers blijft dus alles bij het oude. In plaats van het
onderscheid tussen zogenaamd sterke en zwakke
richtingen zal nu het onderscheid tussen sterke en
zwakke scholen worden gemaakt. Wij betreuren
ook dat het categoriale systeem niet wordt afge-
bouwd.

Het decreet betekent geen echte structurele en
inhoudelijke hervorming van het secundair onder-
wijs.

Mevrouw Bettina Devos, coördinator ROGO : Wij
hebben de tekst inderdaad samen opgesteld en ik
heb er dus nog weinig aan toe te voegen. Ik vind
het tekenend en spijtig dat ouders en leerlingen
vandaag weer als laatste aan bod komen, als een
deel van de toehoorders al is verdwenen.

De voorzitter : De hoorzittingen gaan volgende
week verder.

Mevrouw Bettina Devos : Treffend is het verschil
tussen het persbericht en de memorie van toelich-
ting, volgens dewelke de leerling centraal zou
staan, en het eigenlijke decreet, waarin we daarvan
weinig terugvinden en waarin alles in cijfers is ver-
taald. We vrezen dat de uitvoering van het opzet
volledig overgelaten wordt aan de plaatselijke wil-
lekeur.

De heer Willem Huysman, stafmedewerker
KOOGO : Bijna alles is al gezegd. Ik wil er nog aan
toevoegen dat de participatie van de ouders op
papier toeneemt, maar in de praktijk afneemt. Er
worden koepels van ouders betrokken in het
beleid, maar als je ziet welke middelen wij maar
krijgen, en hoe groot de toevloed is van informatie
en documenten over de materie, dan is dat nog
nauwelijks te verwerken. Zoals iemand van de vak-
bonden ook al opmerkte, is het decreet niet lees-
baar. Dit heeft ook consequenties in de praktijk :
als kansarme of allochtone ouders bijvoorbeeld in
aanmerking komen voor studiefinanciering, raken
zij niet wijs uit de formulieren.

De heer Ludo Sannen : De grote uitdaging voor de
onderwijshervorming was inderdaad te zorgen dat
de oriëntering van de leerlingen en de waardering
van het TSO beter wordt. Vinden de oudervereni-
gingen het voldoende dat er in een scholengemeen-
schap twee studiegebieden worden ingericht in de
technische en beroepsafdeling om te kunnen zeg-
gen dat men alle niveaus aanbiedt ? Dit stelt toch
een rem op de oriëntatiemogelijkheden van de
leerlingen ? Wat denken de sprekers over de auto-
nome middenschool ? 

De sprekers vrezen voor een vorm van elite-onder-
wijs, maar is het niet zo dat de verhoging van het
aantal uren niet automatisch tot een sterkere ASO-
richting leidt ? 

Mevrouw Trees Gilles : Wat de oriëntering betreft,
zijn de mogelijkheden beperkt. Doordat het aan-
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bod te beperkt is, vallen heel wat kinderen door de
mazen van het net. Er moet een ruimer aanbod
komen. Voorts beschouwen wij de middenschool
als ons troetelkind. Wij zijn van oordeel dat een
autonome middenschool de beste garanties biedt
voor de juiste oriëntering van de leerling.

Over het elite-onderwijs zijn we de volgende
mening toegedaan : een onderscheid maken tussen
sterke en zwakke richtingen heeft nefaste gevolgen
voor de persoonlijkheidsontwikkeling van de leer-
ling. Men mag zich bijgevolg niet beperken tot
enkele vakken, het lessenpakket moet voldoende
ruim zijn.

Mevrouw Bettina Devos : Wat die oriëntering
betreft, zijn we bang dat bepaalde scholen zich
gaan toespitsen op de sterke richtingen en dat
andere zich meer zullen concentreren op de zwak-
ke richtingen, waardoor opnieuw een soort afval-
systeem ontstaat : wie niet goed scoort in de "ster-
ke" scholen, kan nog altijd in een "lagere" school
terecht. Voorts is het een goede zaak dat de defini-
tieve keuze niet te vroeg wordt genomen : hoe
later, hoe beter, en wij denken dat de autonome
middenscholen daartoe kunnen bijdragen. In ver-
band met de sterke richtingen, namelijk wiskunde
en moderne talen, vinden we 4 uur niet zo veel.
Maar het moet gezegd dat ook aandacht moet wor-
den besteed aan de "mindere" vakken.

De heer René Swinnen : Ik merk dat men enerzijds
het watervalsysteem probeert af te bouwen, maar
dat er anderzijds een overwaardering is van het
ASO in vergelijking met het BSO en het TSO.
Menen de ouderverenigingen dat deze mentaliteit
verandert ? Zonder mentaliteitsverandering is er
immers geen structurele oplossing mogelijk.

Mevrouw Trees Gilles : Het is de taak van een
oudervereniging om de ouders te helpen bij de
oriëntering van hun kind. Heel wat ouders raden
hun kind inderdaad aan hoog te beginnen ; ze gaan
er daarbij van uit dat als het niet lukt, hun jonge
spruit naar het BSO of het TSO kan overstappen.
Anderzijds wil ik er ook op wijzen dat we positieve
ervaringen hebben met kinderen die het ASO links
laten liggen en op het niveau van het TSO begin-
nen. We beseffen dat het onze taak is om hierover
informatie te verstrekken aan de ouders.

Mevrouw Bettina Devos : Veel heeft te maken met
de vooroordelen van de ouders. Daarnaast speelt
de gebruikte terminologie, namelijk sterk versus
zwak, ook een rol. Tot slot heeft ook de sociale ach-
tergrond een invloed op de oriëntering van het

kind. Maar algemeen gesproken moeten wij toege-
ven dat voornoemde tendens duidelijk aanwezig is.

De voorzitter : En die tendens vinden we terug in
heel Europa, met uitzondering van Nederland en
Zweden.

De heer René Swinnen : Het is dus een maatschap-
pelijk gegeven. Doordat er zoveel over die tendens
wordt geschreven, wordt hij als het ware geïndoc-
trineerd.

De heer Herman Huysman : De overheid moet die
waardering voor het TSO en het BSO duidelijk
laten blijken, bijvoorbeeld in de omkadering. Een
belangrijk antwoord op dit probleem is degelijke
begeleiding van de leerlingen. Dit moet al in het
lager onderwijs beginnen en niet pas in de zesde
klas. Bij KOOGO stellen we vast dat veel ouders
actief op zoek gaan naar informatie en begeleiding
inzake de oriëntatie van hun kinderen. Omdat ze
die niet voldoende vinden, laten ze zich toch maar
leiden door vooroordelen.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Men mag de
invloed van de leraar op de jonge mensen zeker
niet onderschatten. Volgens het nieuwe decreet
komt er een nieuwe evaluatie. Maar nu blijkt dat
ouders geen inspraak hebben. Kan dat wel ?

Mevrouw Trees Gilles : Wij zijn voorstander van
een open dialoog tussen de leerkrachten en de
ouders.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Ik heb in het ver-
leden meegemaakt dat ouders klachten hadden
over een leerkracht maar hun klachten niet durf-
den uitten omdat ze bang waren voor de gevolgen
voor hun kind. Ze bleven dus met hun klachten zit-
ten. Kan de nieuwe evaluatie die situatie niet ver-
helpen ?

Mevrouw Bettina Devos : Ik denk niet dat het de
taak is van de ouders om de leerkrachten te evalu-
eren. Dat neemt niet weg dat men op school moet
luisteren naar de indruk en de mening van de
ouders. In de participatieraden moeten de ouders
wel mee kunnen praten over de algemene pedago-
gische visie van de school. Ik vind wel dat de
manier waarop leerkrachten met ouders omgaan
een aspect moet zijn dat bij de evaluatie aan bod
komt.

De voorzitter : Ik dank de vertegenwoordigers van
de ouderverenigingen.
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Mevrouw Caroline Teugels, voorzitter Vlaamse
Scholierenkoepel (VSK) Vlaams-Brabant en lid
van het nationaal bestuur : VSK vertegenwoordigt
meer dan 116 scholen in Vlaanderen, gespreid over
verschillende netten. In november 1997 zijn we
ontstaan.

De heer Alex Polfliet, gedetacheerde VVS en coör-
dinator VSK : Wegens de examens hebben wij niet
de kans gekregen om het hele decreet met de vol-
tallige bestuursploeg door te nemen. De afgelopen
maanden hebben we wel verschillende discussies
gevoerd en persberichten verspreid. We zullen een
aantal standpunten voorstellen, die gebaseerd zijn
op telefonisch contact met de bestuursleden.

We zijn tevreden dat het aanvankelijke plan voor
een gedeelte gesneuveld is. De hele discussie over
personeel en statuten belangt scholieren minder
aan, daarom gaan we er niet op in. Voor ons is de
invoering van de scholengemeenschap en de ver-
mindering van ons studie-aanbod een bedreiging
voor de vrije studiekeuze. Aan die term geven wij
een andere betekenis dan de politici. Vrijheid van
studiekeuze is voor ons de vrijheid om een studier-
ichting te kiezen die ons het meest ligt. Door het
decreet komt er een inkrimping van het studieaan-
bod met een kwart. Het overleg over het aanbod in
de scholengemeenschap zal leiden tot het schrap-
pen van dubbele richtingen. Scholieren zullen min-
der keuze hebben en zich verder moeten verplaat-
sen. Verdere verplaatsingen kosten meer, wat pro-
blemen met zich meebrengt voor minder gegoede
leerlingen. Wie wel geld heeft, wordt dan weer met
het mobiliteitsprobleem geconfronteerd. Een
bestuurslid dat momenteel les volgt in een Steiner-
school, merkte op dat er in het decreet weinig over
methodescholen is opgenomen.

De voorzitter : Dinsdag ontvangen we vertegen-
woordigers van de methodescholen.

Mevrouw Caroline Teugels : De inkrimping van het
omkaderingspersoneel is een probleem. Omkade-
ringspersoneel is heel belangrijk voor het vlot func-
tioneren van de school. Bovendien worden steeds
hogere eisen gesteld aan de scholen door de over-
heid. De school heeft onder meer als taak om
geweld en vandalisme tegen te gaan ; daar is perso-
neel voor nodig.

De heer René Swinnen : Ik stel vast dat bij de laat-
ste twee delegaties wel rekening wordt gehouden
met de opmerking van mevrouw Maes omtrent de
vertegenwoordiging van vrouwen.

Bij de reorganisatie van het studie-aanbod is er een
belangrijke maatregel : de tweede graad in het
ASO wordt zwaarder met meer wiskunde, weten-
schappen en talen. Het zal voor de scholieren meer
inzet vragen. Hoe staat VSK tegenover deze beslis-
sing ? 

De heer Alex Polfliet : We hebben het al een aantal
keer over oriëntatie gehad, maar volgens ons is dit
niet specifiek een probleem van het SO, wel van
het basisonderwijs en de eerste jaren van het hoger
onderwijs. Of het terugdringen van het cascadesys-
teem zal lukken met deze maatregel, is een open
vraag. Volgens ons heeft het veeleer te maken met
een mentaliteitswijziging bij de ouders en de scho-
len. Wij vrezen dat de huidige mentaliteit van de
scholen, om leerlingen binnen hun muren te hou-
den en te oriënteren naar richtingen die ze zelf
aanbieden, niet zal wijzigen en zal worden overge-
nomen door de scholengemeenschappen Een ver-
zwaring van de tweede graad in het ASO zal daar
weinig invloed op hebben.

De voorzitter : Zal een verzwaring met talen niet
leiden tot een betere profilering van het TSO en
ASO zodat men leerlingen gemakkelijker kan
oriënteren ? Taalvakken lijken me bij uitstek
geschikt om te zien of een leerling zich meer zal
ontplooien in het ASO of in het TSO.

De heer Alex Polfliet : De laatste jaren was er een
mentaliteitswijziging. Meer leerlingen en meer
ouders beseffen dat een diploma van het TSO voor
de samenleving meer belang heeft dan vroeger.

De heer René Swinnen : Ik ben een beetje ver-
baasd dat men het verminderen van de studierich-
tingen als negatief ervaart. Men wil immers op die
manier meer doorzichtigheid voor de gebruikers,
de leerlingen dus, creëren. Het rapport over de
geletterdheid in Vlaanderen zegt dat leemtes in de
basisvorming tot een lagere geletterdheid leiden,
wat dan weer de kansen op de arbeidsmarkt ver-
mindert.

Mevrouw Nelly Maes : Welke beslissingen zouden
scholieren nemen, indien zij het onderwijs mochten
hervormen ? Vinden zij dat hun opleiding nu kwa-
liteit heeft ? 

De heer Ludo Sannen : Men verwart wellicht de
beperking van het studie-aanbod, wat een goede
zaak is, met de plaats waar het wordt georgani-
seerd. Dit zijn twee verschillende kwesties.

De heer Alex Polfliet : Door de herschikkingen die
zullen plaatsvinden binnen scholengemeenschap-
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pen en door de reductie van het studieaanbod,
dreigt men verderaf te moeten gaan kijken om
dezelfde keuze te kunnen blijven maken. Het gaat
dus inderdaad over de plaats van het aanbod en
niet over het aanbod op zich.

De heer Ludo Sannen : Heeft de VSK een stand-
punt over de autonome middenschool ? Ik vind dit
belangrijk omdat het een gemiste kans is in het
decreet.

Mevrouw Caroline Teugels : Neen.

Wat de vraag van mevrouw Maes betreft, vind ik
persoonlijk dat het aanbod op de school groot
moet zijn. Het is nu eenmaal zo dat iemand met
een zo zwaar mogelijke opleiding begint en zakt als
hij het niveau niet aankan. Ik heb persoonlijk vier
jaar Latijn-Wiskunde gedaan. Omdat ik beter in
talen ben dan in wiskunde, ben ik overgestapt naar
Latijn-Moderne Talen. Ik wou echter op dat
moment niet van school veranderen.

Mevrouw Nelly Maes : Zoals u het nu vertelt, bent
u door mislukkingen gekomen tot een goede oriën-
tatie.

De voorzitter : Als u binnen dezelfde studierichting
bent gebleven, diende u toch niet van school te ver-
anderen ?

Mevrouw Caroline Teugels : Ik meen dat er op één
school zoveel mogelijk aanbod moet zijn.

De heer René Swinnen : Wanneer we in Vlaande-
ren over mobiliteit spreken, dan gaat het steeds
weer over wandel- of fietsafstanden. Kan 5 of 6
kilometer het verschil maken ? Het zou niet
mogen, maar blijkbaar is dit de mentaliteit die in
Vlaanderen bestaat.

De heer Alex Polfliet : Mijn ervaring is dat voor
leerlingen en scholieren de entiteit school zeer
belangrijk is. Vaak kiest men voor een school en
maakt dan pas een keuze uit het aanbod. Dit is een
belangrijk element.

Mevrouw Caroline Teugels : Het gaat vooral om
het feit dat men niet van school wil veranderen. Als
men vier jaar op een school zit, dan wil men daar
blijven.

De voorzitter : U vindt dus dat men in elke school
een volledig aanbod moet creëren ?

De heer Ludo Sannen : U pleit niet voor scholen-
gemeenschappen, maar voor de fusionering van

scholen zodat ze een volledig aanbod kunnen creë-
ren ?

De heer Alex Polfliet : Het blijft nog altijd zo dat
gefusioneerde scholen over verschillende departe-
menten beschikken.

De heer Ludo Sannen : Dit is zo op korte termijn.
Op langere termijn zullen dit campussen worden.

De voorzitter : Ik dank de VSK.

De verslaggever, De voorzitter,

Freddy SARENS Gilbert VANLEENHOVE
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Bijlage I.1

Standpunten van de sprekers van de hoorzitting van 28 mei 1998
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II. Hoorzitting van dinsdag 2 juni 1998

Voorzitterschap van de heer Ludo Sannen

De voorzitter : Vorige week donderdag hielden we
een eerste hoorzitting en morgenvroeg beginnen
we met de algemene bespreking over het voorlig-
gend decreet over het middelbaar onderwijs. Van-
daag horen we de overige vertegenwoordigers van
de onderwijswereld. Ik vraag de vertegenwoordi-
gers van de PMS-centra, namelijk de heren Ver-
cammen en Magez van de Centrale voor Studie- en
Beroepsoriëntering en Psycho Medisch Sociale
Centra (CSBO) en de heren Bekaert en Van Key-
meulen van de PMS-centra van de ARGO. Na een
korte toelichting bij hun nota zullen de sprekers op
onze vragen antwoorden.

De heer Eric Vercammen, pedagogisch adviseur
vrije PMS-centra : Belangrijk is dat er in het
decreet aandacht gaat naar onder meer het pro-
bleem van het duaal onderwijs, de omschrijving
van de kerntaken van het middelbaar onderwijs en
de leerlingenbegeleiding. Leerlingenbegeleiding is
ruimer dan alleen maar de oriëntering van de stu-
diekeuze. Het houdt onder andere in dat aan jon-
geren een gezond gedrag worden bijgebracht, dat
ze geholpen worden bij leerproblemen en socio-
emotionele problemen. De school kan niet onder
deze taak uit.

Er stellen zich enkele problemen inzake de over-
eenstemming tussen dit decreet en het decreet op
de Centra voor Leerlingenbegeleiding (CLB) dat
eveneens op stapel staat. Volgens het decreet op de
CLB's moet een CLB een aaneengesloten gebied
bestrijken. Dit is een belangrijk principe om de
bekendheid van het CLB bij het publiek te garan-
deren. Maar volgens dit decreet op het middelbaar
onderwijs zou één scholengemeenschap door één
CLB worden begeleid. We gaan ook met dit princi-
pe akkoord, maar het kan wel problemen creëren.

Wat doen we trouwens met het basisonderwijs,
waarin de samenwerkingsverbanden tussen de
scholen volgens andere principes worden georgani-
seerd ? Bovendien is de oprichting van scholenge-
meenschappen niet verplicht. Dit kan dus uitge-
steld worden, maar dan kan de oprichting van een
nieuwe scholengemeenschap in de toekomst de
bestaande organisatie van de CLB's doorkruisen.
We vinden dit een belangrijk probleem.

Een ander belangrijk punt betreft de vraag of dit
contract met het CLB en door de scholengemeen-
schap of door de afzonderlijke scholen wordt afge-
sloten. Dit laatste impliceert immers dat wanneer

één school het contract opzegt, het samenwerkings-
verband tussen het CLB en de scholengemeen-
schap niet langer bestaat. Het is misschien interes-
sant om niet één CLB en één scholengemeenschap
te verbinden maar om een samenwerkingsverband
van CLB's te laten samenwerken met een scholen-
gemeenschap.

De heer Walter Magez, coördinator CSBO : De
ordening van het middelbaar onderwijs in studie-
gebieden en studierichtingen zal de doorzichtig-
heid voor de ouders en leerlingen bevorderen. Dit
leidt echter niet automatisch tot een betere oriën-
tering van de leerlingen. Ik kan me voorstellen dat
bepaalde scholengemeenschappen niet alle richtin-
gen aanbieden. Bepaalde scholen zullen bepaalde
richtingen ook tot paradepaardjes uitbouwen. Dit
kan leiden tot een zekere druk op de betere leer-
lingen om voor die opleiding te kiezen. Verder
bestaan bepaalde studiegebieden uit slechts één
studierichting. De studiegebieden vormen ook niet
altijd een coherent geheel. Deze situatie maakt de
studieoriëntering niet eenvoudiger. De splitsing
tussen bijvoorbeeld Handel en Toerisme is moeilijk
te verantwoorden. De opleidingen zijn immers gro-
tendeels gelijklopend.

Om de continuïteit van de eerste tot de derde
graad te garanderen, geniet het de voorkeur om
dezelfde opleiding te volgen in de tweede en de
derde graden. Dit kan ertoe leiden een specifieke
opleiding op te richten in de tweede graad. Dit is
zeker niet gunstig, wanneer er in de derde graad
een zeldzaam ingerichte studierichting bestaat. Wij
vinden dat de tweede graad zo omnivalent moge-
lijk moet zijn.

Wij stellen ook vragen bij het vervolmakingsjaar na
de tweede graad in het BSO. We vragen ons af of
deze restant van het oude finaliteitsjaar van de
lagere cyclus nog wel zin heeft. Ook bij de samen-
voeging van moderne wetenschappen, handel- en
industriële wetenschappen, sociale en technische
wetenschappen en techniekwetenschappen in het
tweede jaar van de eerste graad tot een weten-
schappelijke optie hebben we bedenkingen. Men
moet erover waken dat de eindtermen garanderen
dat die optie in alle scholen dezelfde inhoud zal
krijgen. Op verschillende scholen zou immers een
verschillende inhoud aan dezelfde richting kunnen
worden gegeven. In verband met de omzettingsta-
bellen in het decreet stellen wij voor om er de
benaming van de studierichting bij te plaatsen. Dit
zal de doorzichtigheid bevorderen. Dat verhindert
dat sommige scholen de oude naam en andere de
nieuwe naam zouden gebruiken voor dezelfde stu-
dierichting.
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De heer Wilfried Van Keymeulen, directeur PMS-
centrum GO Gent 2 : Onze belangrijkste opmer-
kingen zijn al gemaakt. Ik wil twee punten nog
even benadrukken. Inzake de leerlingenoriëntering
vreest de ARGO namelijk dat de vrije onderwijs-
keuze van de ouders binnen de scholengemeen-
schap niet altijd is gewaarborgd.

Zoals de heer Vercammen opmerkte, is er een pro-
bleem inzake de overeenstemming met het decreet
op de CLB's. Daarin staat dat de school en niet de
scholengemeenschap de bevoegdheid heeft om
beleidscontracten af te sluiten, terwijl in het ont-
werpdecreet op het middelbaar onderwijs duidelijk
staat dat de scholengemeenschap afspraken kan
maken omtrent objectieve leerlingenoriëntering en
-begeleiding en daartoe kan samenwerken met een
PMS of CLB. We denken dat dit tot ernstige pro-
blemen aanleiding kan geven. Is het niet beter om
de bevoegdheid om contracten af te sluiten toe te
kennen aan de scholengemeenschap in plaats van
aan de school ? Ik denk dat de verklaring voor het
feit dat de twee decreten niet helemaal consistent
zijn ligt in het feit dat onze suggestie een herzie-
ning van het bijzonder decreet op de ARGO ver-
eist. Men zou immers een bevoegdheid toekennen
aan een derde echelon.

De heer Roland Deswaene : De heer Vercammen
zegde dat het tegengaan van een duaal onderwijs-
systeem een belangrijk punt is van dit decreet. In
het voorliggend ontwerp van decreet staat echter
niet duidelijk hoe men dit gaat doen. Heeft u daar
inzicht in ? Heeft u een oplossing voor de contra-
dicties tussen dit decreet en het decreet op de
CLB's, waarin aan de CLB een regio wordt toege-
wezen ? Ik weet niet goed hoe de oriëntering
gebeurt in de CSBO. Ik veronderstel dat men vaak
doorverwijst naar het vrije onderwijs. Of wordt er
ook informatie over andere netten verstrekt ? Het
decreet vraagt speciale aandacht voor kansarme
leerlingen. Inzake de vrije keuze stellen zich voor
die leerlingen in het gemeenschapsonderwijs inder-
daad zeer veel problemen. Wat is bijvoorbeeld een
aanvaardbare afstand ? Heeft u oplossingen voor
deze problematiek ? 

De heer Eric Vercammen : We vonden het een
goede zaak dat er in de memorie van toelichting
aandacht was voor het probleem van een duaal
onderwijssysteem. We staan achter dit principe,
maar dit betekent niet dat we ons uitspreken over
de concrete inhoud van dit decreet op dit vlak. Wat
de scholengemeenschap betreft, moeten we er
rekening mee houden dat men in het basisonder-
wijs tot andere vormen van samenwerking komt.
Zo is het mogelijk om een samenwerkingsverband

te organiseren tussen een lagere school en een
school van het buitengewoon onderwijs. We stellen
voor om de leerlingenbegeleiding in een scholen-
gemeenschap, aan een samenwerkingsverband tus-
sen twee CLB's toe te vertrouwen, die samen met
de scholengemeenschap één beleidscontract afslui-
ten. Op die manier krijgt men tegelijk eenheid in
de leerlingenbegeleiding van een gemeenschap en
wordt de eigenheid van de CLB's beveiligd.

De heer Wilfried Van Keymeulen : We mogen het
probleem van de kansarmoede en van de vrije
keuze niet met elkaar vermengen. Dat leidt er
immers toe dat men gaat stigmatiseren. Wat de
vrije keuze betreft, vragen we garanties dat deze is
gewaarborgd voor alle studiegebieden. Wanneer
bijvoorbeeld in de regio Geraardsbergen-Brakel de
studierichting hout niet wordt aangeboden en de
leerling hiervoor naar de regio Ninove moet gaan,
dan zal hij dat niet doen en overstappen naar een
ander net.

De heer Carlos Bekaert, directeur Vormingscen-
trum voor de PMS-centra GO : De besparingen
inzake het ondersteunend personeel in het middel-
baar onderwijs zijn voor het gemeenschapsonder-
wijs drastisch. Nochtans speelt dit personeel vooral
een zeer belangrijke rol zowel voor de informatie-
voorziening aan als voor de opvang van kansar-
men.

Mevrouw Marleen Vanderpoorten : Het ontwerp
van decreet maakt de tweede graad van het ASO
zwaarder door meer wiskunde en meer talen in te
voeren. Minister Van den Bossche wil op die
manier het aantal zittenblijvers verminderen. Is dit
realistisch ? Uw taak is om de ouders te helpen om
hun kinderen juist te oriënteren. Hoe gaan ouders
hierop concreet reageren ? Gaan ze de draagwijdte
van die maatregel begrijpen ?

De heer Walter Magez : Er zal voldoende informa-
tie zijn. Ik betwijfel echter of ouders dit zullen
inzien. Daarom heb ik er ook mijn twijfels over dat
dit zal leiden tot een vermindering van het aantal
zittenblijvers in het eerste jaar van de tweede
graad.

Wat de vraag van de heer Deswaene betreft denk
ik dat ook de PMS-centra een hele evolutie hebben
doorgemaakt en dat de verzuiling nu niet meer zo
sterk is. Momenteel geven we brochures met de
studierichtingen van alle netten. Er zijn serieuze
garanties ingebouwd om de vrije keuze te waarbor-
gen. Uiteraard is dit niet altijd waterdicht. Wanneer
de houtafdeling niet in onze scholen wordt inge-
richt, krijgen de ouders concrete informatie over
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andere scholen. Dit betekent daarom nog niet dat
de ouders daarvoor zullen kiezen.

De heer Wilfried Van Keymeulen : Er zijn inder-
daad netoverschrijdende brochures.

Mevrouw Nelly Maes : Op het moment dat men
het middelbaar onderwijs serieus aan het hervor-
men is, rijst de vraag of het voortbestaan van
afzonderlijke PMS-centra wenselijk is. Ik heb
namelijk al veel argumenten gehoord om netover-
schrijdende centra voor leerlingenbegeleiding in te
voeren. Kan u me argumenten geven voor het
voortbestaan van afzonderlijke zuilen voor leerlin-
genbegeleiding ? Indien u zelf de studierichtingen
zou moeten afbakenen, had u dat dan op dezelfde
manier gedaan ?

De heer Wilfried Van Keymeulen : We hebben
allen onze eigen ideeën over hoe de wereld zou
moeten zijn, maar aangezien we een net vertegen-
woordigen, moeten we zeggen wat het net zegt. Ik
denk ook dat uw vraag of netoverschrijdende
CLB's de objectiviteit ten goede zou komen, zelf
het antwoord inhoudt.

De heer Eric Vercammen : In verband met uw
vraag over de netgebonden PMS-centra, moet men
uitgaan van de realiteit, met name het bestaan van
schoolnetten. Leerlingenbegeleiding is meer dan
alleen maar leerlingenbegeleiding. Als we ons
beperken tot leerlingenoriëntatie kan het voordelig
zijn dat men onafhankelijk staat tegenover de net-
ten. Dat komt immers de objectiviteit ten goede.
De informatie die we verstrekken is trouwens nu al
objectief. Leerlingenbegeleiding is vandaag de dag
zo ruim dat het pedagogisch project van een school
uitermate belangrijk is geworden. Wat mij betreft is
het dus erg belangrijk dat een leerlingenbegeleider
in overeenstemming met dat pedagogisch project
handelt. Aan de andere kant ligt de waarde van
een extern leerlingenbegeleider in het feit dat de
begeleider makkelijker uitsluitend de kant van de
leerling kan kiezen.

De heer Walter Magez : Op uw tweede vraag of we
zelf tot een betere indeling in studiegebieden zou-
den komen, moet ik u het antwoord schuldig blij-
ven. Ik kan alleen maar vaststellen dat wij daarover
deskundige informatie kunnen verschaffen, die als
basis voor een decreet kan dienen, maar dat men
ons die niet gevraagd heeft.

De voorzitter : Is u ook van mening dat het tech-
nisch onderwijs op dit ogenblik ondergewaardeerd
wordt ? Wat kan er worden gedaan om die situatie
te verhelpen ? Oriënteren de meeste PMS zelf ook

de leerlingen niet zo laat mogelijk naar het TSO ?
Het VEV pleit in een recente nota ervoor om in
het ASO een technische richting op te nemen. Wat
is uw standpunt tegenover dit voortel ? Daarnaast
stel ik ook vast dat vele PMS-centra het vanzelf-
sprekend vinden dat men na een tweede graad
ASO in andere richtingen van de derde graad van
TSO mee kan. Ligt die veronderstelling ook niet
aan de basis van het feit dat de PMS zo laat leerlin-
gen naar het technisch onderwijs oriënteren ?

De heer Wilfried Van Keymeulen : Ten eerste moet
ik toegeven dat het een oud probleem is dat het
technisch onderwijs wordt ondergewaardeerd.
Door de leerlingen in de eerste plaats naar het
ASO te oriënteren, dragen de PMS-centra bij aan
het watervalsysteem. Maar anderzijds wil ik er de
aandacht op vestigen dat de PMS-centra de laatste
jaren een andere wending aan die ontwikkeling
willen geven. Maar zoiets kunnen we natuurlijk
niet alleen.

De heer Eric Vercammen : De begeleiding van de
studieloopbaan is niet in de eerste plaats jongeren
doorsturen. Het is gebleken dat dit toch niet werkt.
Begeleiding is ouders en de leerlingen leren kie-
zen. Daarbij moeten ze zich bewust zijn van de
waarden die de keuzes bepalen, bijvoorbeeld de
waarden die ze verbinden met handenarbeid. Een
technische richting in het ASO kan hen daarbij hel-
pen.

De heer Walter Magez : Ik ben er geen voorstan-
der van om een kind in een richting te duwen
waarin het de volgende vier jaar vastzit. Voor mij
mogen de grote onderwijsvormen (ASO, KSO,
TSO) zeker behouden blijven, maar er mag binnen
die structuren geen versnipperd aanbod zijn. Dat
zaait alleen maar verwarring.

De voorzitter : Ik dank de vertegenwoordigers van
de PMS-centra.

Dan geven wij nu het woord aan de vertegenwoor-
digers van de Vereniging Vlaamse Leerkrachten.

De heer Ludo Frateur, hoofd studiedienst Vereni-
ging Vlaamse Leerkrachten : Wanneer wij het
decreet lezen, stellen wij vast dat er wel impliciet
maar duidelijk verwezen wordt naar leerlingen,
leerkrachten, directie en lokale autonomie, maar
dat we weinig informatie krijgen over het beeld dat
men heeft van de school als gemeenschap. De tekst
gaat voorbij aan het samenleven in een school en
de opbouw van een schoolcultuur.
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Er is net heel wat gezegd over oriëntatie van leer-
lingen en studiekeuzebegeleiding. Dit staat echter
niet in de eindtermen ingeschreven. Toch is  –  met
alle respect voor de PMS-centra  –  de school de
beste plaats om aan eerstelijnszorg te doen in de
keuzebegeleiding. In het verleden is er met vallen
en opstaan gezocht naar vormen van samenwer-
king tussen school en PMS, in sommige scholen is
dat gelukt, in andere is men daarin maar matig
geslaagd. Nu zien we dat het pakket uren per
leraar teruggeschroefd wordt en dat tegelijk het
PMS wordt gereorganiseerd. Dan vragen wij ons af
hoe veilig het nog is voor leerlingen om in het eer-
ste, tweede of derde jaar van het middelbaar
onderwijs te zitten. Bovendien schrijft het decreet
op de PMS-centra een accentverschuiving voor
naar een bepaald segment van leerlingen, de kans-
arme leerlingen. Toch is er volgens ons nood aan
begeleiding van alle leerlingen en niet alleen van
diegenen met leermoeilijkheden.

Met betrekking tot de leerkracht staat er in het
decreet dat de directie hem of haar kan oproepen
voor allerlei taken. De leerkracht kan inderdaad
enkele bijkomende taken opnemen, ik denk dan
eerst en vooral aan pedagogische coördinatie. Als
het urenpakket echter wordt ingekrompen, is het
steeds moeilijker om die bijkomende taken in te
vullen. Nochtans is het werk van de pedagogische
coördinator als middelaar tussen directie en leer-
krachten of tussen leerlingen en leerkrachten een
belangrijke taak. Ook de taak van klasleraar raakt
in de verdrukking en krijgt steeds minder aan-
dacht. De leerlingen hebben nochtans duidelijk
behoefte aan zo'n richtingaanduidende figuur.

Door het urenpakket en de omkadering door het
ondersteunend en het administratief personeel in
te krimpen, wijkt men af van de goede orde in de
taakverdeling. Voor de directie geldt een gelijkaar-
dige opmerking. Van de functie van directeur is
geweten dat ze zwaarder wordt. De directeur heeft
tegenwoordig meer mogelijkheden om taken te
delegeren, maar opnieuw rijst dan het probleem
dat men genoeg uren ter beschikking moet hebben
bij de leerkrachten om taken te kunnen doorgeven.
Onze algemene indruk is dat het ontwerp van
decreet de betrokkenen in het veld in een strakker
keurslijf steekt.

De heer Herman Gevaert, algemeen secretaris Ver-
eniging Vlaamse Leerkrachten : Naarmate de eind-
termen duidelijker worden, zou ook duidelijker
moeten worden welke richting het uit moet met
het modulaire stelsel in BSO en TSO. De dienst
Europese Projecten wijst er echter op dat men
door het verschuiven van de keuzes in het modu-

laire systeem de algemene vorming uit het oog kan
verliezen. Algemene vorming bereidt jongeren
voor om goed te functioneren in de maatschappij.
Het gaat erom zo veel mogelijk uit de leerling te
halen. Dit is nodig voor alle leerlingen, ook voor
diegenen die in het modulaire systeem zitten. Het
risico bestaat dat vakken als talen of wereldoriën-
tatie in het modulaire systeem verloren gaan en dat
de leerlingen voor zogenaamde pretpakketten kie-
zen, ook wanneer ze eigenlijk meer aankunnen.

Het is moeilijk een nieuwe structuur uit te bouwen
zonder dat het gevolgen heeft voor de lerarenop-
leiding. Jonge leerkrachten moeten bijvoorbeeld
weten wat het modulaire systeem is en wat daarin
zit voor de toekomst. Wij betreuren ook dat de
navorming, die de leerkrachten op de hoogte moet
houden, niet opgenomen is in de hervorming.

Netoverschrijdend werken is volgens mij een blij-
vende oplossing voor veel problemen die men nu
uit de weg gaat. In de komende decennia zal men
niet anders kunnen dan netoverschrijdend te wer-
ken, uiteraard met respect voor de ideologie en de
filosofie van de ander. Men kan bij de leerlingen de
waardering voor de verschillen in de maatschappij
veel beter vergroten door het overstappen tussen
de netten te vergemakkelijken dan door absoluut
vast te houden aan de bestaande machtsstructuren.
Ik pleit voor actief pluralisme. Eerbied voor de ide-
ologie, filosofie of religie van de ander verwerft
men daardoor veel meer dan wanneer men opge-
sloten zit in een eenzijdig net.

Mevrouw Sonja Van Lindt : Bij de hervorming van
het secundair onderwijs moeten wij dus ook aan-
dacht hebben voor hoogbegaafde leerlingen. We
hebben daar geen oplossing voor. Na de bedenkin-
gen van de tweede woordvoerder van de VVL sta
ik een beetje terughoudend tegenover de idee dat
het modulair systeem voor hoogbegaafde leerlin-
gen mogelijkheden biedt. De vrees is dat men daar
de spelelementen zal uithalen. Men moet bij de
leerlingen de attitude aanleren dat ook meer leren
belangrijk is als voorbereiding op het hoger onder-
wijs. De kritiek is immers dat de doorstroming van
het secundair onderwijs naar het hoger onderwijs
onvoldoende is. We moeten deze doorstroming ver-
beteren.

De heer Ludo Frateur : Dat zou veronderstellen
dat we het systeem uitbreiden en er het TSO en het
ASO bij betrekken. Nu wordt enkel aan het BSO
gedacht. Hoogbegaafde jongeren zijn niet beter
dan anders- of minder begaafden. Een speciale
structuur voor hoogbegaafden is geen oplossing.
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Mevrouw Sonja Van Lindt : Ik vraag geen afzon-
derlijke structuur, wel een parallel systeem.

De heer Ludo Frateur : Dit moet via interne klas-
differentiatie gebeuren. Dat is de taak van de
leraar.

De heer Pieter Huybrechts : Zwak begaafde jonge-
ren hebben recht op begeleiding. Waarom is dit
voor hoger begaafden dan niet het geval ? 

De heer Ludo Frateur : Dat hebben we al uitge-
legd.

Mevrouw Nelly Maes : In een voetnoot uit de tekst
staat dat weinig leerkrachten zich geroepen voelen
om nog een directeurstaak op zich te nemen. Hoe
kijken leerkrachten aan tegen een directeurstaak ?
Mannen zijn wel vlugger bereid om zo'n taak op te
nemen. Of is de profielomschrijving de reden waar-
om vrouwen er niet aan beginnen ? 

De heer Ludo Frateur : De taak van een directeur
is heel zwaar. Een leraar staat gemiddeld 21 tot 22
uren voor de klas. Wanneer daar nog ander werk
bijkomt, wordt het een week van 40 tot 45 uur. Een
directeur heeft geen precieze omschrijving van het
aantal werkuren. Het uitsplitsen van de taken en
daar uren aan vastknopen, is nog niet gebeurd. In
de praktijk heeft een directeur nog net de tijd om
te slapen. Dit heeft te maken met de vernieuwin-
gen die de directeurs de laatste jaren moeten ver-
werken. Zij zijn immers de tussenpersonen tussen
de onderwijswereld en de overheid.

Een aantal leerkrachten ambiëren de functie nog,
omdat ze vanuit een pedagogische gedrevenheid
meer kunnen bereiken als directeur dan als leer-
kracht. De directeurs worden uit het de onderwijs-
wereld gerecruteerd en moeten een aantal jaren
ervaring hebben. Voor sommigen speelt het aspect
van loopbaanplanning ook een rol. Om deze rede-
nen heeft een aantal vrouwen wel belangstelling,
maar zij hebben schrik van de allesomvattende
taak. Zij moeten immers ook nog gezinstaken op
zich nemen.

De heer Herman Gevaert : Er is, naast de leraren-
vorming, ook de mogelijkheid om een sabbatperio-
de in te lassen. Dit moet zowel mogelijk zijn voor
directieleden als voor leerkrachten die een bepaald
project willen uitwerken. Daar moet men meer oog
voor hebben.

De heer André Van Nieuwkerke : Ik wil ingaan op
het probleem van de algemene vorming. De keuze
van een module zal in een klimaat van een pret-

park gebeuren, zegde men. Het modulair systeem
is nochtans bedoeld om de leerlingen van het
secundair onderwijs, die na hun studies eigenlijk
niets in handen hebben, toch iets te bieden. Veel
van de afgestudeerden uit het beroepstechnisch
onderwijs hebben op het vlak van algemene vor-
ming een stuk achterstand in deze maatschappij.
Hoe los je dit op ? Leerlingen kunnen kiezen voor
een bepaalde module, maar niet voor algemene
kennis. Dit is een hiaat. Het zou moeten worden
geïntegreerd. Welke inzichten heeft de heer
Gevaert hieromtrent ? 

De heer Herman Gevaert : De autonomie van leer-
krachten algemene vakken moet beschermd wor-
den. Men mag niet te betuttelend optreden. We
kunnen met extra modules werken. Er ontstaan
gemakkelijk sociale vaardigheden, naast technische
vaardigheden, wanneer men jongeren buiten de
schooluren samenbrengt. Neem bijvoorbeeld talen.
Meer en meer is een bepaalde basis nodig. Later
volgen sommigen dan een avondcursus. Leerkrach-
ten moeten daarover praten, ook in het BSO.

Mevrouw Marleen Vanderpoorten : De heer
Gevaert is niet gelukkig met de strikte netstruc-
tuur. Het ontwerp van decreet maakt netover-
schrijdend werken mogelijk. Ziet hij daarvoor een
kans op slagen ? Of heeft hij andere voorstellen ? 

De heer Herman Gevaert : Men moet heel realis-
tisch zijn. Men koos in Brugge voor twee scholen-
gemeenschappen in het katholieke net. Daar zijn
meer dan 15.000 leerlingen bij betrokken. De auto-
nomie van de scholen blijft behouden. Er zal een
verdere implosie van het net komen. Waarom
wordt niet meteen samengewerkt ? De vicaris van
Brugge zegde dat hij nooit netoverschrijdend zou
werken, ook veel andere directeurs zeggen dat.
Nochtans is samenwerking heel belangrijk.

De heer Roland Deswaene : De heer Frateur sprak
over accentverschuivingen bij het PMS die tot
meer aandacht voor kansarmen en andere specifie-
ke groepen zouden leiden. U stelde echter dat
iedereen nood aan begeleiding heeft. Is dit uw per-
soonlijk standpunt of leeft dit onder het personeel
van het secundair onderwijs.

De heer Ludo Frateur : Het gebeurt dat bij de
bespreking van bepaalde leerlingen op de einddeli-
beratie wordt gezegd dat indien één en ander over
de leerling was geweten, men dan anders en vroe-
ger had kunnen reageren. De keuze voor begelei-
ding van een leerling moet zo snel mogelijk gebeu-
ren. We mogen die ook niet loskoppelen van het
schoolgebeuren. Het is belangrijk dat de school en
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het PMS samenwerken. Door de accentverschui-
vingen staan bepaalde leerlingen nu in de kou en
door de afbouw van de uren van de leraars komt
het tot afbraak van de begeleiding.

De heer Roland Deswaene : Ik wou in feite weten
of deze ideeën leven onder het personeel.

De heer Ludo Frateur : Dat is zo.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Ik had graag wat
meer uitleg gekregen over de netoverschrijdende
werking en de situatie in Brugge.

De heer Herman Gevaert : Een aantal scholen in
Brugge zijn lukraak bij elkaar geplaatst om toch
maar tot scholengemeenschappen te komen. Er is
hier en daar autonomie beloofd. Er is ook beloofd
dat er geen overhevelingen van leraars zouden
gebeuren. Uiteindelijk zal dit toch gebeuren. Het
gaat er in feite over dat er veel twijfel over de
werkbaarheid bestaat onder directeurs, leraars en
ouders. Er zijn onder meer problemen op het vlak
van de verdeling van de middelen en de infrastruc-
tuur. Indien dergelijke concurrentie ontstaat, dan
zal dit in het nadeel zijn van het hele onderwijs.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : U gaat ervan uit
dat netoverschrijdend werken beter is.

De heer Herman Gevaert : Ik stel vast dat dit beter
zal functioneren en dit geldt voor alle overtuigin-
gen.

De heer Luc Cortebeeck, voorzitter ACW-onder-
wijscommissie : Onze invalshoek is de democratise-
ring van het onderwijs voor die groepen die sociaal
maar moeilijk aan bod komen. Deze manier van
werken is ruimer dan louter de personeelswerking.
Ook ouders en leerlingen zijn betrokken partij.

Onze nota is synthetisch opgesteld. Ik wil opmer-
ken dat op bladzijde 3 van deze nota bij het laatste
punt over scholen die reeds worden gefinancierd
het jaartal moet worden vervangen door 1994.

Wij menen dat in het ontwerp van decreet verschil-
lende doelstellingen moeten gevonden worden :
een tijdige en objectieve studiekeuze, een basis-
kwalificatie voor elke schoolverlater, een vermin-
dering van het watervaleffect en het aantal misluk-
kingen, leerlingenbegeleiding, een zorgverbreding
samen met het CBL en de welzijnszorg, gelijke
kansen voor jongens en meisjes en samenwerking
tussen gewoon en buitengewoon onderwijs.

De algemene pedagogische en sociale doelen wor-
den over het algemeen weinig gerealiseerd. De
schaalvergroting is te minimalistisch en heeft een
te vrijwillige karakter. De stimuli zouden op dit
vlak verkeerd kunnen werken. De rationalisatie op
het vlak van de spreiding van het aanbod is te
minimalistisch en niet geordend. Er ontstaat een
versoepeling van de programmatie. Op het vlak
van de besparingen worden de belangrijkste doel-
stellingen wel gerealiseerd. Gelukkig werden de
besparingen op het omkaderingspersoneel met 500
miljoen frank verminderd. Deze begeleiding is
vooral in het technische en het beroepsonderwijs
zeer belangrijk. Op het vlak van het personeelssta-
tuut zijn er enkele positieve elementen terug te
vinden. De deregulering kan echter pas gebeuren
mits overleg op het lokale niveau. Anders leidt dit
tot onrust en willekeur. Ook aan de evaluatiepro-
cedure moet nog worden gewerkt. In tegenstelling
tot de ARGO ligt de eindbeslissing in deze proce-
dure immers bij de inrichtende macht.

Dit ontwerp van decreet bevat zeer weinig maatre-
gelen van onderwijskundige aard. Er zijn wel een
aantal ideeën, maar deze worden in de praktijk niet
omgezet tot maatregelen. Wat het modulair stelsel
betreft, menen we dat dit het best kan uitgebreid
worden naar het TSO.

Er zijn enkele aanzetten in de goede richting, maar
deze worden niet voldoende doorgedreven. Het-
zelfde kan echter niet worden gezegd over de
besparingen. Men is er wel in geslaagd belangrijke
politieke knelpunten met betrekking tot de gelijke
financiering op te lossen. Er zijn verdere stappen
nodig, onder meer wat de eindtermen en het
modulair stelsel betreft. We hopen dat men wijs
genoeg is om de schaalvergroting en de verbetering
van het personeelsstatuut verder door te voeren.

De heer Jos De Meyer : Ik meen begrepen te heb-
ben dat het ACW geen pleidooi houdt voor de
enveloppefinanciering. Ik ben dan ook verrast dat
u hierover spreekt in uw nota. Hoe verklaart u dit ?

U wijst op de voordelen van een bredere inzet-
baarheid van het personeel. Het COC heeft hier-
over een andere visie en stelt dat deze inzetbaar-
heid minstens verbonden dient te zijn aan akkoor-
den. Hoe ziet u dit ?

In uw eindevaluatie heeft u het over de belangrijke
politieke knelpunten en de problematiek van de
besparingen. Kunt u me zeggen hoe men de gelijke
financiering kan realiseren zonder financiële gevol-
gen voor het personeel ?
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De heer Chris Vandenbroeke : U rekent erop dat
het Vlaams Parlement het personeelsstatuut op
een optimale manier invult. Wat suggereert u con-
creet ? 

De heer Roland Deswaene : Hoe staat u tegenover
de mandaatfunctie van directeur ? Bent u van
mening dat dit alleen maar voor de nieuwe direc-
tiefuncties moet gelden of ook voor de reeds
bestaande ?

Mevrouw Mia De Schamphelaere : In de studie, die
u aanhaalt, wordt erop gewezen dat men in het
lager onderwijs de sterke leerlingen van alle sociale
klassen moet aansporen en dat de oriëntering
vooral afhankelijk is van de individuele leerkracht.
U bent negatief in uw evaluatie op pedagogisch
vlak. Is er niet vooral een mentaliteitswijziging van
de ouders nodig ? De structuur kan daar niet op
vooruit lopen.

Mevrouw Nelly Maes : Uit de studie blijkt ook dat
Nederland er beter in slaagt om de culturele ver-
schillen tussen de verschillende sociale klassen weg
te werken. Hoe verklaart u dat ?

U bent van mening dat de financiële incentives te
zwak zijn om tot een samenwerking te komen.
Waaraan denkt u ?

De heer Luc Cortebeeck : De vergelijking die ik
heb gemaakt, is niet gebeurd op basis van het
standpunt van het ACW, maar wel aan de hand van
dit van de Vlaamse regering. We hebben de verge-
lijking gemaakt zonder te zeggen of we voor of
tegen zijn. Wat de enveloppefinanciering betreft,
zijn we zeer voorzichtig. Dit kan slechts in bepaal-
de gevallen en als duidelijk wordt omschreven
waarvoor de enveloppen dienen. Het mag geen
wild besparingsmiddel zijn.

We zijn voorstander van een bredere inzetbaarheid
in de mate dat er voldoende overleg is en een bete-
re inspraak mogelijk is. Het grote probleem in het
secundair onderwijs is dat het overleg, in tegenstel-
ling tot bijvoorbeeld de sociale sector, minder is
uitgebouwd op het niveau van de scholen. Dit is
een moeilijkheid.

Wat de knelpunten betreft, spreekt het voor zich
dat de gelijke financiering financiële gevolgen zal
hebben. Het is duidelijk onze visie dat in Vlaande-
ren een onderwijssysteem moet bestaan waarin de
keuze voor meerdere netten blijft bestaan.

Wat het personeelsstatuut betreft, moet het beroep
door een beroepsinstantie worden behandeld. Het

lijkt dan ook vrij onlogisch dat de inrichtende
macht nadien nog een beslissing moet nemen. Op
die manier geeft de beroepsinstantie louter een
advies. Dit kan leiden tot enorm veel spanningen.
Daarom moet een wijziging gebeuren. Over de
mandaatfunctie voor de directeur heeft het ACW
nog nooit een standpunt geformuleerd. Ik kan dit
dan ook niet naar voren brengen.

Ik volg volledig de analyse van mevrouw De
Schamphelaere over de democratisering van het
onderwijs en de rol van de individuele leerkracht.
Als men de keuze maakt voor de scholengemeen-
schap, wordt inderdaad al een stap gezet. Ik heb
reeds gezegd dat het ontwerpdecreet goede aanzet-
ten geeft, maar we vrezen dat het terrein te traag
op de impulsen zal reageren. Praten over structuur
en mentaliteit leidt tot een eeuwige discussie. Soms
kunnen structuren helpen om de mentaliteit te ver-
anderen en dienen een aantal signalen uit de
samenleving voldoende te zijn om de verantwoor-
delijkheid op zich te nemen.

Wat de vergelijking met Nederland betreft, weet ik
niet of de democratisering er beter is gelukt. Ik
meen dat we voorzichtig moeten zijn : op sommige
vlakken kent Nederland minder succes dan Vlaan-
deren.

De heer René Swinnen : Ik stel vast dat de heer
Cortebeeck voor het behoud van de netten is. In
zijn nota merk ik dat hij voorstander is van een
gelijke financiering van de netten. Dat impliceert
dus, gelet op de huidige situatie, dat er nieuwe mid-
delen moeten komen, of dat er een verplaatsing
van de bestaande middelen moet worden doorge-
voerd. Hoe ziet hij dit ?

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Ook ik stel vast
dat de heer Cortebeeck voorstander is van het
behoud van de netten. Daarnaast merk ik dat hij in
zijn nota pleit voor een evolutie naar een tweedelig
systeem : een officieel net en een vrij net. Daar-
naast wil ik ook nog een vraag stellen over de oor-
zaak van het feit dat het democratiseringsproces in
Nederland meer succes kent. Zou dat niet te wijten
zijn aan de opsplitsing van onze netten ? 

De voorzitter : Moeten we de oorzaak ook niet
zoeken bij de te strikte grenzen tussen onze onder-
wijsvormen ? 

De heer Luc Cortebeeck : Wat de gelijke financie-
ring betreft, denk ik dat er belangrijke stappen zijn
gezet. Het leek ons enerzijds logisch voorstander te
zijn van een officieel net. Anderzijds moet het

Stuk 1058 (1997-1998) – Nr. 5 68



gezegd dat er positieve stappen zijn gezet. Laten
we het dus bij die positieve aspecten houden.

Inzake de democratisering van ons onderwijs, gaat
het inderdaad om de verschillende vormen ervan.
Wij vinden dat het ontwerp van decreet te weinig
aandacht besteedt aan het technisch onderwijs en
het beroepsonderwijs. Beide vormen hinken als het
ware achterop. Vandaar onze vrees dat het water-
valsysteem zal blijven bestaaan. Maar ik besef al te
goed dat het moeilijk is ouders ervan te overtuigen
hun kind een dergelijke technische en beroepsop-
leiding te laten volgen.

De heer D. Vanhaeverbeke, directeur-generaal van
het Fonds voor Vakopleiding in de Bouwnijverheid
(FVB) : Ik sluit me volledig aan bij de slotopmer-
king van de heer Cortebeeck.

Het FVB is een orgaan dat door werkgevers en
werknemers werd opgericht om de opleiding van
de bouwvakarbeiders te bevorderen. Wij organise-
ren geen opleidingen, maar werken nauw samen
met gespecialiseerde instellingen terzake. Het FVB
steunt op twee pijlers : jongerenopleiding in
samenwerking met BSO, BUSO en in mindere
mate ook TSO en vervolkmaking van de werkne-
mers in samenwerking met de VDAB. De samen-
werkingsverbanden zijn de jongste twee jaar aan
veranderingen onderworpen : enerzijds op vorme-
lijk vlak, namelijk de overgang naar een systeem
met convenanten, anderzijds op inhoudelijk vlak,
met name meer nadruk op de eerder gesloten
samenwerkingsvormen. Voorts wil ik aanstippen
dat wij ons niet toespitsen op het pedagogisch con-
cept van de scholen. Ons enige streefdoel is een
nauwe samenwerking tussen ons fonds en de
instanties die aan ons project deelnemen.

De bouwsector streeft naar de aansluiting tussen
de opleiding en de vereiste kwalificaties voor een
latere tewerkstelling in de bouwnijverheid. Ik wil
daarbij wijzen op de parameters die van doorslag-
gevend belang zijn voor die aansluiting :

– vakbekwaamheid van de praktijkleraars,

– de infrastructuur en de uitrusting van het bouw-
atelier,

– de afstemming van de leerprogramma's op de
bouwrealiteit

– de sensibilisering van de jongeren voor veiligheid
in de bouw,

– de profilering van de bouwopleiding binnen en
buiten de school. De bouwsector heeft inderdaad
werkende handen nodig, maar ook vooral slimme
handen,

– de contacten tussen de bouwscholen en de lokale
bouwsector,

– de organisatie van goed begeleide stages. Deze
stages zijn zeer belangrijk en vergen heel wat aan-
dacht.

Voorts hebben we, in overleg met de verschillende
netten en de minister van onderwijs, een aantal
spelregels opgesteld die we aan scholen hebben
voorgelegd. Ik stip hierbij aan dat die scholen vrij
konden kiezen met ons in zee te gaan. De eerste
balans van ons project is duidelijk positief : onge-
veer 100 scholen hebben met ons samengewerkt.
Dat is goed voor 250 studierichtingen en 3.500 leer-
lingen uit de derde graad. Ik durf dus zeggen dat
ons project een succes is.

Er is echter een probleem. Toen wij twee jaar gele-
den het convenant ondertekenden, wezen de
onderwijskoepels erop dat er overgangsproblemen
zouden zijn, omdat de scholen niet gewend waren
stages te organiseren. Zij vroegen ons de vraag
naar stages gedurende twee jaren te beperken. De
organisatorische problemen in de scholen zouden
vooral verband houden met het inhalen van de les-
sen algemene vorming, en met het naleven van de
leerplannen. Die twee jaren zijn nu voorbij, en wij
zijn opnieuw rond de tafel gaan zitten om een
definitief stelsel voor stages uit te werken. Nu blijkt
dat veel scholen de samenwerking wel interessant
vinden, maar langdurige stages afwijzen wegens
dezelfde problemen met inhalen van lessen en leer-
plannen als twee jaar geleden.

Voor de sector vormen de stages een belangrijk
onderdeel van de samenwerking. Het gaat uiter-
aard om stages die pedagogisch verantwoord en
inhoudelijk gemotiveerd zijn en een minimale
duurtijd hebben. Wij verwonderen ons over de
houding van de scholen, die nog steeds dezelfde
argumenten inroepen, ondanks de afspraken van
twee jaar geleden. Schoolorganisatorische argu-
menten halen de overhand op de tewerkstellings-
kansen van de jongeren. Kunnen de scholen niet in
zekere zin verplicht worden tot het organiseren
van een minimum aantal stagedagen ? Ik kan niet
in naam van andere sectoren spreken, maar ik
meen dat daar dezelfde vraag rijst.

Als tweede punt wil ik even de aandacht vestigen
op het probleem met de organisatie van een oplei-
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ding schrijnwerkerij. In het kader van de reductie
van het aantal richtingen kan de opleiding schrijn-
werkerij niet meer apart georganiseerd worden ; er
blijft enkel een meer algemene richting houtbewer-
king, gericht op enerzijds de bouw en anderzijds de
meubelsector. Nochtans blijkt uit de beroepsprofie-
len, die wij zoals gevraagd hebben opgesteld, dat
de gevraagde kwalificaties voor de arbeidskrachten
sterk uiteenlopen. De VLOR vertaalt die beroeps-
profielen nu naar opleidingsprofielen. Is het niet
mogelijk op deze opleidingsprofielen te wachten
vooraleer een beslissing te nemen ? In tegenstel-
ling tot andere sprekers ben ik gelukkig met de
modulaire aanpak : dit biedt mogelijkheden om
bepaalde jongeren op te leiden volgens de vragen
van de sector.

Ten slotte wil ik het nog even hebben over de
manier waarop de bouwopleiding georganiseerd is
in de grote agglomeraties Antwerpen, Gent en
Kortrijk. Het aanbod is daar erg versnipperd, met
als gevolg dat er in bepaalde jaren in de ene school
4 leerlingen zitten en in een andere 44. Hoewel ik
weet dat dit gevoelig ligt, zou ik toch willen stellen
dat rationalisatie van het aanbod de kwaliteit van
de opleiding en de perspectieven enkel ten goede
kan komen.

De voorzitter : Hebben de commissieleden nog
vragen ?

De heer René Swinnen : De vakvereniging pleit
voor gespecialiseerde opleidingen. Ik kan daar
inkomen en ik sta niet afkerig tegenover pedago-
gisch verantwoorde stages. Ik begrijp echter ook de
terughoudendheid van de scholen in verband met
de basisopleiding. Die is momenteel krakkemikkig,
waardoor leerlingen basiscompetenties blijken te
missen op het moment dat ze zich aanbieden op de
arbeidsmarkt. Nochtans onderschrijft u ook het
belang van zogenaamd slimme handen. Een metse-
laar moet ook kunnen rekenen en meten.

Mijn vrees is dat er door de beroepsvereniging
teveel nadruk wordt gelegd op het pasklaar afleve-
ren van arbeidskrachten. Wanneer die mensen naar
een andere baan overstappen  –  en de tendens is
dat mensen dat in hun loopbaan hoe langer hoe
meer zullen moeten doen  –  komen ze voor
onoverkomelijke moeilijkheden te staan. Een
voorbeeld hiervan is wat gebeurd is na het ongeluk
met een ruimteveer van de NASA : de NASA
krimpt het ruimtevaartprogramma in en een hele-
boel hooggekwalificeerde mensen vallen zonder
baan ; deze mensen zijn echter zo gespecialiseerd
dat ze geen ander werk vinden.

De heer Chris Vandenbroeke : Ik sluit me aan bij
de vraag van de heer Swinnen. Vormen stages geen
eeuwig probleem, dat zich acuter stelt naargelang
het verloop van de conjunctuur ? Als het econo-
misch goed gaat, blijkt de sector bereid zelf mensen
ervaring te laten opdoen, in tijden van recessie zijn
zij daartoe minder bereid en schuiven zij dat door
naar de verstrekken van opleiding. Vandaar mijn
concrete vraag : is de sector zelf bereid tot financie-
ring van dit deel van de opleiding ?

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : In uw inleiding
zegt u dat het Fonds Vakopleiding werd opgericht
in 1965. Sinds twee jaar werkt u met convenanten.
Hoe hebt u in de periode daarvoor, zonder conve-
nanten, gewerkt ? Ik heb zelf les gegeven in het
beroepsonderwijs en daar liepen de leerlingen ook
stage. Wat schort er aan de bestaande stages ?
Duren ze niet lang genoeg, of zijn ze niet goed ?

U spreekt in naam van de bouwsector, maar gelijk-
aardige vragen komen ook uit andere sectoren.
Welke concurrenten hebt u die ook een beroep
doen op leerlingen in het beroepsonderwijs ?

U noemt organisatorische redenen voor de weige-
ring van scholen. Hebben scholen ook om andere
redenen samenwerking geweigerd ?

Mevrouw Sonja Van Lindt : Het decreet maakt
samenwerking aan de hand van convenanten
mogelijk. Hebt u behalve voor het aspect stages
nog andere ervaringen met convenanten, die nuttig
kunnen zijn bij de bespreking van dit punt in het
decreet ? Zijn er pedagogische leemten ?

U hebt het in uw attitude-analyse over het deelas-
pect veiligheid. Bij de indeling in studiegebieden is
er weinig aandacht voor het aspect veiligheid.
Moeten we daarmee niet meer rekening houden ?
Biedt het aspect veiligheid op zich geen mogelijk-
heden voor werkgelegenheid ?

De bouwsector kampt regelmatig met knelpuntbe-
roepen. Wat kan de overheid nog meer doen om
het beroep bij leerlingen een attractiever imago te
geven ?

Het decreet voert scholengemeenschappen in.
Hebt u ervaring met leerlingen die vanuit het bij-
zonder onderwijs in het beroepsonderwijs komen ?

Mevrouw Nelly Maes : De spreker klaagt over sta-
ges en een gebrek aan medewerking van de scho-
len. Het systeem van alternerend werken en leren
faalt dan weer omdat er te weinig werk is. Heeft dit
te maken met de manier waarop stages worden
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aangeboden of met wie ervoor verantwoordelijk is ?
In bepaalde sectoren werkt het systeem van stages
immers wel goed. Denk maar aan de verpleegkun-
de.

De heer D. Vanhaeverbeke : De sector vraagt niet
naar specifiek opgeleide jongeren. In de bouwsec-
tor zijn er immers vooral KMO's en die willen
polyvalente werkkrachten. Dit betekent dat er
geen conflict is tussen de vraag naar meer stage en
algemene opleiding. Beide zijn perfect combineer-
baar. Wel moet de algemene vorming in het
beroepsonderwijs anders worden gegeven. Zij
moet beroepsgerichter zijn.

In 25 van de 56 scholen stapte men over naar een
systeem met langere stages, tot 9 weken. De evalu-
atie daarvan is heel positief, maar vraagt flexibili-
teit van de scholen. De bouwsector reikt heel wat
middelen aan meewerkende scholen aan : goedko-
pe handboeken, gratis navorming voor de leer-
krachten, opleidingsmogelijkheden voor laatste-
jaars, een databank van goede stageplaatsen en een
financiële enveloppe van ten minste 70.000 frank.
We geven namelijk 10.000 frank per afdeling en
4000 frank voor leerlingen van de derde graad. In
een grote school kan het bedrag zelfs makkelijk
oplopen tot 600.000 frank of meer. Dat geld dient
om de opleiding te verbeteren. De school moet ter
zake een voorstel doen aan de begeleidingscel van
het convenant.

De heer Freddy Sarens : Dan zegt u eigenlijk dat
de tegenstelling tussen algemene vorming en stage
een schaamlap is om de flexibiliteit van de scholen
te verdoezelen.

De heer D. Vanhaeverbeke : Dat is inderdaad de
realiteit.

Het risico bij een neergaande conjunctuur is klein
omdat de sector kiest voor een systeem van voltijds
dagonderwijs, niet voor een alternerend systeem
zoals in het buitenland bestaat. Bij een dalende
conjunctuur bieden bedrijven geen stageplaatsen
meer aan, maar in ons land hebben we het over 9
weken stage in een periode van 2 jaar. Bedrijven
staan heel positief tegenover voltijds dagonderwijs.
De scholen zullen daarop moeten inspelen.

Sedert 1965 werken we samen met het onderwijs.
Tot 1987 was dit enkel het geval voor de sector
ruwbouw. Er kwam een intense samenwerking.
Aan onze vraag naar langdurige stages werd
gehoor gegeven. Nu zijn ook andere beroepsgroe-
pen toegetreden tot de FVB, met name de voltooi-
ingsberoepen. In totaal zijn er nu 30 verschillende

beroepen. De samenwerkingsverbanden moeten
dus heel gedifferentieerd zijn. In de periode tussen
het eind van de jaren 80 en het nieuw convenan-
tensysteem, is de duurtijd van de stages fel gedaald,
soms tot amper 14 dagen. Vanaf 1996 kennen we
dankzij de convenanten een positieve beweging
naar langere stages. We betreuren dat deze trend
niet wordt voortgezet.

Er is geen concurrentie met andere sectoren bij het
rekruteren van gemotiveerde leerlingen. We trek-
ken aan hetzelfde zeel. Het cascade-effect van
ASO naar BSO zien we ook in de bouw. De ruw-
bouw staat helemaal onderaan de ladder. Dit is ten
onrechte, want de ruwbouw biedt onmiddellijk
werk aan goed opgeleiden. Slecht opgeleiden val-
len bij een dalende conjunctuur onmiddellijk uit de
boot.

De attitude ten aanzien van veiligheid is in de
bouw cruciaal. Daar moet men in de opleiding iets
aan doen. Dit vraagt niet zozeer om een aparte
cursus, als wel een volledige integratie in de vak-
technische opleiding, gevolgd door een systemati-
sche bevestiging in de praktijk.

De ervaring met het buitengewoon onderwijs is
heel positief. Scholen uit het buitengewoon onder-
wijs bieden gemakkelijk langdurige stages aan. Dit
komt ten goede aan de tewerkstellingskansen van
jongeren.

Mevrouw Nelly Maes : Het systeem van alterne-
rend leren voorziet in veel kans op stage, maar veel
jongeren hebben geen stageplaats.

De heer D. Vanhaeverbeke : Het antwoord moet
genuanceerd zijn. Jongeren die deeltijds leren, zijn
vaak geen gemakkelijke jongeren. Het aantal con-
tracten dat zonder succes afloopt, is hoog. Daarom
zijn veel bedrijven terughoudend. Anderzijds zijn
heel veel bedrijven kandidaat om jongeren op te
leiden. In het nieuw systeem kunnen jongeren van
18-21 jaar alternerend leren, maar de sector heeft
veel problemen om jonge volwassenen te vinden.
Het is dus een tweesnijdend zwaard.

De heer Chris Vandenbroeke : Gelden de opmer-
kingen over stageplaatsen ook voor monumenten-
zorg ? 

De heer D. Vanhaeverbeke : Absoluut. Dit geldt
vooral voor gespecialiseerde werkkrachten die dus
hoger opgeleid zijn. De sector heeft hier zelf een
systeem van begeleiding, namelijk een soort peter-
schap, opgezet.
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De heer Chris Vandenbroeke : De studiekeuze is
niet alleen een kwestie van centen. Wanneer men
een vergelijking maakt van de lonen van school-
meesters en bouwvakkers, zien we dat honderd
jaar geleden een schoolmeester twee keer zoveel
verdiende dan een bouwvakker. Vandaag verdie-
nen beiden evenveel. Maar vroeger lag de wedde
van een schoolmeester intrinsiek drie keer zo hoog,
omdat hij op allerlei manieren kon cumuleren.
Vandaag heeft een bouwvakker veel meer moge-
lijkheden om te cumuleren. Deze evolutie is merk-
waardig. Maar er blijft iets schorten aan de manier
waarop onze samenleving tegen deze beroepen
aankijkt.

De heer D. Vanhaeverbeke : Van de cumulmoge-
lijkheden van bouwvakkers was ik niet op de hoog-
te.

Professor Jan Van Damme, auteur van de minder-
heidsnota bij het VLOR-advies : Ik zal hier twee
petjes moeten opzetten. Allereerst zit ik hier als
voorzitter van de werkgroep binnen de VLOR die
een minderheidsnota bij het VLOR-advies heeft
geschreven. Verschillende leden zoals de inrichten-
de machten en de vakbonden hadden reeds maan-
denlang overleg met de overheid gepleegd. De
VLOR richtte toen een werkgroep op voor hen die
nog niet met de minister hadden overlegd. De min-
derheidsnota is hiervan het resultaat. De meerder-
heid binnen de VLOR vond het immers niet
opportuun om bepaalde besluiten waartoe de
werkgroep kwam, in het advies op te nemen. Wij
vinden dat het decreet op het vlak van de dualiteit
en de begeleiding niet veel verbetert. Wij hebben
het gevoel dat de tien jaar oude eenheidsstructuur,
die in de eerste plaats werd uitgedacht als compro-
mis voor het katholiek onderwijs tussen het VSO
en het traditonele onderwijs, moet worden geëvalu-
eerd met het oog op de verbetering van de leerlin-
genoriëntering. Het blijkt echter in dit land nog te
vroeg voor een dergelijk initiatief. Men wil de dis-
cussie hierover niet heropenen. Er zitten nog
teveel oudstrijders uit het voorbije conflict in sleu-
telposities. Wijzelf hadden onvoldoende tijd om
een alternatief uit te werken.

Verder moet de afstand tussen het ASO en het
TSO worden verkleind. Er is een tijd geweest dat
het niet ongebruikelijk was om eerst drie jaar ASO
en daarna drie jaar TSO te volgen. Nu wordt zoiets
als een mislukking beschouwd. Er moeten ook
maatregelen komen op het vlak van de studie-
oriëntering en het scholenpark. De huidige maatre-
gelen zijn te beperkt.

Als deskundige zou ik de commissie binnen één
jaar graag uitnodigen op een studiedag ter evalu-
atie van de eenheidsstructuur. Ik heb hiervoor de
middelen. Er is trouwens reeds een longitudinaal
onderzoek lopende met 6000 leerlingen uit het
secundair onderwijs. Dit interesseert de commissie
misschien.

De dualisering van het onderzoek is een feit. Er
zijn secundaire scholen die twee percent leerlingen
hebben die bij aanvang een leerachterstand heb-
ben. In andere secundaire scholen overstijgt dit
aantal de 80 percent. Ondertussen zijn wij bezig
met problemen uit de negentiende eeuw : de strijd
tussen de netten. We zouden beter werken aan de
problemen van de eenentwintigste eeuw. We zijn
daar echter nog niet aan toe.

Ik zit hier verder als voorzitter van een federatie
van vrije methodescholen. Ik bedoel hiermee het
basisonderwijs met uitzondering van de Steiner-
scholen. Wij hebben gepleit voor specifieke maat-
regelen. Dat is ons echter niet gelukt. Nu lijkt dit
voor het secundair onderwijs wel te lukken. Naast
cultuurbeschouwing als alternatief voor godsdienst
of zedenleer voert men een tweede criterium in :
eigen eindtermen. Wij herkennen ons echter in de
eindtermen van de Vlaamse overheid. Indien we
geen eigen eindtermen hebben, kunnen juridische
stappen worden gezet. Ik vraag om dit criterium te
beperken tot eigen leerplannen 

Verder krijgt een school normaal gezien een aantal
jaren tijd om de programmatienormen te halen. Nu
moet deze norm blijkbaar onmiddellijk worden
behaald. Dit maakt het ontstaan van nieuwe scho-
len onmogelijk. Omdat onderwijsvernieuwing
samenhangt met dergelijke nieuwe initiatieven,
wordt ook hierdoor de vernieuwing belemmerd.

De heer Kamiel Van Herp, beheerder van de Fede-
ratie van Rudolf Steinerscholen in Vlaanderen : Ik
zal mijn standpunt beperken tot wat de Steiner-
scholen aanbelangt. Wij zijn voorstander van een
veelheid aan visies. Deze hoeven niet ingedeeld te
zijn in netten. Deze veelheid betekent wel het recht
op eigenheid. De overheid moet in deze context
opletten dat ze niet aan discriminatie doet. We stel-
len wel vast dat de Vlaamse regering correcties
heeft ingebouwd. Dat is een eerste stap. We stellen
echter ook vast dat de toepasbaarheid ervan vrij-
wel nihil is. De correcties zijn er volgens ons vooral
gekomen als tegemoetkoming aan de wensen van
de Raad van State.

De afwijkingscriteria  –  de cultuurbeschouwing en
de eigen eindtermen  –  passen de Steinerscholen

Stuk 1058 (1997-1998) – Nr. 5 72



perfect. Het zou echter ook kunnen met eigen leer-
plannen. Voor ons zou het gaan over het opmaken
van elf nieuwe leerplannen. Voor de kleinere strek-
kingen is dit reeds een zware opdracht die bewijst
dat wij ernstig willen werken.

We hebben een zestal punten van kritiek die kort
samengevat gaan over de mogelijkheid tot de
oprichting van enerzijds nieuwe instellingen en
anderzijds van nieuwe structuuronderdelen, wat
concreet het openen van een tweede nieuw studie-
gebied inhoudt.

We vonden dat we gediscrimineerd werden omdat
men aan scholen die tot een bepaalde scholenge-
meenschap kunnen toetreden voordelen toekent,
terwijl men die ontzegt aan de scholen die niet aan
de criteria beantwoorden om te behoren tot een
scholengemeenschap. Bovendien spaart men deze
laatste niet van besparingen en afslankingsmaatre-
gelen. In de mate echter dat kleine groeperingen
dezelfde doelstelling van samenwerking willen
realiseren, zou men deze akkoorden kunnen erken-
nen en een aantal voordelen toekennen, die niet
zonaal of multisectoraal worden bepaald.

Wat de programmatie van nieuwe instellingen
betreft volstaat in tegenstelling tot het eerste voor-
nemen 150 percent van de toepasbare rationalisa-
tienorm. Tot nu toe is het altijd zeer onduidelijk
geweest wat deze norm was voor scholen met bij-
zondere pedagogische opvattingen, die vallen bui-
ten de wettelijk bestaande kwalificaties, de fameu-
ze karakters. Er is ditmaal inderdaad duidelijkheid
gecreëerd. Men stelt duidelijk dat de norm deze is
van artikel 51, namelijk een vermindering van 66
percent op de algemene norm, die vroeger reeds
bestond in het KB van 1982. Wat niet duidelijk is, is
wat er moet gebeuren met de andere elementen in
hetzelfde artikel, met name het net en het karakter,
dat voor een deel met de levensbeschouwing heeft
te maken. De Steinerscholen zullen bijvoorbeeld
niet direct in het karakter van bijvoorbeeld confes-
sioneel en niet-confessioneel passen, omdat niet-
confessioneel vooral wordt beschouwd als een rest-
categorie. We vinden dat er aparte criteria moeten
worden gecreëerd en denken dat wat er reeds is
gebeurd, zinvol is als men de omschrijving die voor
de afwijking wordt ingevoerd, als een aparte wette-
lijke kwalificatie wil hanteren in plaats van als een
apart karakter. Dit zou niet alleen aan onze proble-
men tegemoet komen, maar aan deze van alle nieu-
we scholen.

Hetzelfde geldt voor de nieuwe structuuronderde-
len. Op die manier kunnen de Steinerscholen een
integraal project realiseren, naast het ASO, waarin

we niet uit eigen wil zitten. We hadden liever een
andere positie gehad, want het ASO heeft zijn
beperkingen. Ik heb daarnet horen pleiten voor
meer extra-murosactiviteiten. We kunnen dit volle-
dig bijtreden. Concreet willen we graag een tweede
nieuw studiegebied vormen, waar een grotere inte-
gratie mogelijk is tussen de algemene vorming en
het eigenlijk toepassingsgericht leren. De verwe-
zenlijking hiervan lijkt met de huidige procedures
uitgesloten. Niet alleen is de te volgen procedure
heel zwaar, maar we hebben er ook moeite mee dat
we via het advies van de VLOR dienen te gaan. We
hebben de ervaring dat de VLOR zich moeilijk kan
losmaken van de algemene opvattingen van de
grote onderwijsverstrekkers en zich moeilijk kan
indenken in de bijzondere opvattingen van de klei-
ne onderwijsverstrekkers. We vragen dat voor een
aangepaste procedure zou worden gezorgd zodat
we niet afhankelijk zijn van de algemene opvattin-
gen als zodanig.

Een verdere stap kan zijn dat men een aantal pro-
blemen die reeds sinds 1985 bestaan, soortgelijk
kan oplossen door aan de rationalisatienorm het
afwijkingscriterium toe te voegen. Dan is meteen
ook het probleem opgelost dat zich recent heeft
gesteld met het arrest van het Arbitragehof. Er zijn
scholen waar men al jaren discussieert over wat de
rationalisatienorm precies is. We vragen dan ook
enige duidelijkheid rond de kwalificatie.

Verder vrezen we dat de inkrimping van het onder-
steunend personeel in het nadeel zal zijn van de
kleinere scholen, en zeker voor deze die klein wil-
len blijven. Ten slotte wachten we al jaren op eigen
middelen voor pedagogische begeleiding voor klei-
ne onderwijsverstrekkers in het secundair onder-
wijs. Nochtans is het eenvoudig om een clausule in
het decreet op te nemen, zoals dit ook voor het
basisonderwijs is gebeurd. We vragen dan ook dat
dit nu zou gebeuren.

De heer Chris Vandenbroeke : Vreest professor
Van Damme niet dat zijn interessant rapport in de
lade zal belanden en niet zal worden
gepubliceerd ?

Vrij vertaald stelt hij dat dit decreet een mislukte
kans is zonder visie. Nochtans kan ik bij minister
Van den Bossche wel degelijk een visie onderken-
nen. Wat loopt er mis ? Verder contesteert u de
eindtermen, terwijl u omgekeerd stelt dat de duali-
sering enorm toeneemt. Ik begrijp dat niet goed,
want het zijn toch de eindtermen die garanderen
dat iedereen minstens een bepaald niveau bereikt ? 
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De heer Roland Deswaene : Ik kan het ongenoe-
gen van professor Van Damme met betrekking tot
de korte tijdspanne waarin alles moet gebeuren,
goed begrijpen. We zijn er als parlement echter niet
beter aan toe.

In de Commissie voor Onderwijs, Vorming en
Wetenschapsbeleid heeft men al herhaaldelijk
gesproken over de overlapping tussen het gewoon
onderwijs enerzijds en de VDAB en het VIZO
anderzijds. Ik was verrast dat u de afstemming tus-
sen beide bestempelt als een positief element van
het ontwerp van decreet. Bevat dit een verbetering
van de afstemming ? 

Verder stelt u dat, mede door het ontbreken van
stimulansen om een gemeenschappelijke pedagogi-
sche visie te ontwikkelen en om concurrentie om te
vormen tot adequate samenwerking, het risico ont-
staat van pro forma-scholengemeenschappen die
wel bepaalde voordelen krijgen, maar waar in de
praktijk voor de leerlingen niets verandert. Vreest
u dit echt of is dit louter theoretisch ?

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Professor Van
Damme stelt dat er te weinig mogelijkheid bestaat
om tot integratie te komen. Is dit een verdekt plei-
dooi voor autonome middenscholen ? 

Ik had de indruk dat u in uw pleidooi vooral pleitte
voor meer integratie in de tweede graad. In uw
tekst pleit u voor integratie in de eerste graad. Is
het niet zo dat er in de eerste graad van het een-
heidstype nu al heel veel gemeenschappelijk is tus-
sen ASO en TSO ?

In verband met de netten spreekt u van een gemis-
te kans. De driedeling rijmt niet met de vierdeling
van de scholengemeenschap. Kunt u hierover meer
uitleg geven ?

Mevrouw Mia De Schamphelaere : Professor Van
Damme vindt dat we hier een achterhaalde discus-
sie voeren. Zolang er een significant verschil
bestaat tussen het vrij onderwijs en de andere
scholen, blijft dit een zaak van politiek belang. Hij
heeft een interessante piste aangehaald, waarover
de politiek nog niet heeft gesproken, namelijk die
van het scholenpark. Dit geeft een nieuwe visie op
de financiering van schoolgebouwen.

Er is in het ontwerp van decreet een eerste aanzet
gegeven om de kleine onderwijsverstrekkers een
juridische omschrijving te bieden. Toch is men nog
niet aan uw verwachtingen tegemoetgekomen. Hoe
groot is uw juridische strijdbaarheid ? Als het

decreet wordt gestemd, hoe groot is dan de kans op
vernietiging ?

De voorzitter : Professor Van Damme spreekt over
een andere vorm van financiering van de scholen.
Dit ligt erg moeilijk. Als men kijkt naar de situatie
in het basisonderwijs, blijkt het bijzonder moeilijk
te zijn om informatie te krijgen met het oog op
onder meer de aanwendingsplannen en het verkrij-
gen van middelen in het kader van de zorgverbre-
ding. Men botst immers op de weerstand van de
ouders die dit een inbreuk op hun privacy vinden.

Het lijkt me dat de financiële stimuli voor de scho-
lengemeenschap veel te maken hebben met het
komen tot een goede oriëntering van de leerlingen.
Het feit dat de Steinerscholen een samenwerkings-
verband vormen, beantwoordt toch niet aan de
doelstelling om tot een betere oriëntering van de
leerlingen te komen. Vandaar waarschijnlijk dat
men daarvoor geen extra financiële stimuli toe-
kent.

Professor Jan Van Damme : Ten eerste wil ik erop
wijzen dat het rapport niet in de lade zal blijven
liggen ; het eerste deel is inmiddels verschenen en
de twee volgende zullen weldra gepubliceerd wor-
den.

De voorzitter : Onze commissie zal in elk geval een
uitnodiging voor de door u aangekondigde studie-
dag ten zeerste waarderen.

Professor Jan Van Damme : Ik beweer niet dat
achter dit ontwerp geen visie zit. In de memorie
van toelichting wordt er een verwoord. Er is echter
een grote kloof met de zogenaamd eruit afgeleide
maatregelen. Wat de discussie over de netten
betreft, ben ik van mening dat ze voorbijgestreefd
is. Volgens mij verhindert die discussie het uitstip-
pelen van een ernstig onderwijsbeleid. Het afslui-
ten van het eerste is een voorwaarde om tot het
tweede te komen. Nederland deed dit al in de jaren
20.

Ik ben een fervent voorstander van de eindtermen.
Maar ik stel vast dat het decreet bepaalt dat ouders
die zelf een school willen oprichten, een uitzonde-
ring op die eindtermen moeten vragen willen ze
dezelfde faciliteiten krijgen als de Steinerscholen.
Dat is niet erg logisch. Vandaar dat ik pleit voor de
afschaffing van die uitzonderingen.

In verband met de kans op afstemmingen, ben ik
heel duidelijk : er is nog niets afgestemd. Het
VIZO en de VDAB hebben helemaal geen behoef-
te aan modularisering, aangezien ze zich aanpassen
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aan de capaciteiten van het individu. Maar ik geef
toe dat de modularisering een manier kan zijn om
de afstemming te vergemakkelijken ; die deelcerti-
ficaten zouden als het ware als tussentijdse belo-
ningen fungeren en creëren op die manier een bij-
komende kans voor de moeilijkste groep, met
name de derde graad van het BSO.

Op uw vraag of wij niet vrezen dat de scholenge-
meenschappen geen papieren operatie zullen zijn,
antwoord ik bevestigend. Wij vrezen dat inderdaad
en verwijzen hierbij naar het gelijkaardige experi-
ment dat in de jaren 80 plaatsvond.

Volgens het decreet mag er een herschikking van
de scholen komen, op voorwaarde dat ze niet tot
een groter aantal scholen leidt. Het integreren van
ASO en TSO in autonome middenscholen wordt
hierdoor onmogelijk gemaakt, al ben ik hiervan
voorstander, gegeven dat een en ander goed wordt
ingekaderd. Voorts zijn er volgens mij ook knel-
punten in verband met het beleid van de scholen-
gemeenschappen. Doordat iedere school zijn verte-
genwoordiger heeft die inspraak wenst in het
beleid, zullen er zich problemen voordoen. Men zal
eenvoudigweg alle wensen waar de individuele
scholen via hun vertegenwoordiger mee afkomen,
vervullen. Wat wij wensen, is een onafhankelijker
beslissingsniveau over de verschillende onderwijs-
vormen heen.

Volgens mij is de integratie in de tweede graad een
belangrijke vereiste. Ik ben van oordeel dat de
overstap van het ASO naar het TSO na de tweede
graad mogelijk moet zijn. En jammer genoeg vind
ik daar in het decreet geen enkel spoor van terug.

Voorts durf ik te stellen dat, in verband met de
vraag over de schoolgebouwen, u het bent die
beslist geen financiële middelen te verschaffen aan
scholen. Op die manier hongert u bepaalde scholen
als het ware uit. Het gaat toch niet op om ouders
die zelf een school willen oprichten, te vragen zelf
voor een gebouw te zorgen waarbij ze pas geld krij-
gen als ze eigenaar van het gebouw zijn ?

Vandaar dat we voorstander zijn van een regeling
terzake over alle scholen heen. Initiatiefnemers
inzake onderwijs zijn toch geen immobiliënkanto-
ren ? Deze kwestie moet bij voorkeur over de net-
ten heen worden geregeld.

Voorts vrees ik dat, wat de juridische alertheid
betreft, ik mijn raad van bestuur opnieuw zal moe-
ten vragen te procederen, tenzij de lopende proce-
dure een onverwachte wending neemt.

Tot slot wijs ik erop dat het uitgesloten is de ouders
te vragen in te staan voor de financiering van hun
school. De vertraging van leerlingen bij de start
van een bepaalde school is een makkelijk, neutraal
en operationaliseerbaar gegeven dat als criterium
kan fungeren om de verschillen tussen de diverse
scholen, die gaan van 2 tot 80 percent, in kaart te
brengen, zonder dat men met de privacy van de
ouders in aanvaring komt.

Mevrouw Mia De Schamphelaere : Welk belang
kan u aanvoeren om een procedure in te leiden
voor de Raad van State ?

Professor Jan Van Damme : De Raad van State
heeft in het verleden al het belang erkend van
basisscholen die van plan zijn een secundaire
school op te richten en wier voornemen onmoge-
lijk wordt gemaakt.

De heer Chris Vandenbroeke : Volgen deze ver-
schillen de scheidingslijnen tussen de netten ?

Professor Jan Van Damme : Ja en neen. Er is wel
degelijk een correlatie, maar anderzijds zijn er ook
significante verschillen binnen de netten.

Mevrouw Cecile Verwimp-Sillis : Er is toch al
diversifiëring in de financiering ?

Professor Jan Van Damme : Er zijn verschillen tus-
sen netten en onderwijsvormen, en er zijn onder
andere initiatieven voor zorgverbreding. Maar de
diversifiëring zou ook op een directere manier
moeten kunnen, ook tussen scholen van hetzelfde
net met dezelfde onderwijsvorm. Elke school heeft
immers een ander publiek. Meer rechtstreeks met
de scholen werken, in plaats van via de netten, kan
ook mogelijkheden bieden om de discussie tussen
de netten te doorbreken.

De heer Kamiel Van Herp : Men moet eigenlijk
een onderscheid maken tussen programmatie en
rationalisatie. Inzake programmatie is er een aan-
zet gegeven, het is nog niet duidelijk of het in de
praktijk gaat werken. Het is voor ons bijvoorbeeld
moeilijk hard te maken voor het Arbitragehof dat
wij gediscrimineerd worden, al is het niet onmoge-
lijk. Wij bestaan al in het secundair onderwijs, dus
het probleem stelt zich anders : bij ons is niet
zozeer de bedreiging van de oprichting of het
voortbestaan een probleem, als wel het feit dat wij
in een keurslijf worden gedwongen. Onze opties
worden voortaan bijvoorbeeld als specifiek opge-
nomen. Dit betekent dat wij voor elke wijziging
opnieuw een lange procedure bij het Arbitragehof
moeten opstarten. Wij hebben nu secundair onder-
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wijs op zes locaties, waarvan er vijf onder eenzelfde
directie resorteren en eentje een aparte directie
heeft. Het zou goed zijn als wij dat evenwichtiger
zouden kunnen organiseren, maar het decreet geeft
complicaties die wijzigingen voor ons onmogelijk
maken zonder nieuwe procedure. Wij kunnen dus
ook ons aanbod niet uitbreiden. Wij zouden graag
een tweede studiegebied oprichten buiten het
ASO. Idealiter zou een pre-beroepsopleiding geïn-
tegreerd worden in een algemene vorming, en zou
er samengewerkt worden met de andere scholen in
de regio. In Nederland zijn daar al voorbeelden
van, maar daar zijn ook veel meer Steinerscholen.
Zolang wij geen tweede studiegebied kunnen
oprichten, kunnen wij niet tegemoet komen aan
talrijke vragen van ouders en leerlingen, en dat is
een spijtige zaak. Moeten wij elke keer weer via
het Arbitragehof gaan voor correcties ?

Ook met betrekking tot de rationalisatie lopen er
ook sinds een drietal jaren juridische procedures.
Het Arbitragehof heeft in een prejudicieel arrest
gesteld dat de overheid een onderscheid mag
maken maar niet mag discrimineren. Verder is er
nog geen uitspraak. Er werd gezegd dat het decreet
dat nu voorligt het zou regelen, maar dat blijkt niet
het geval. Om te vermijden dat de overheid onge-
lijk krijgt, zou dit echter beter in dit decreet al
geregeld worden.

Is het niet mogelijk samenwerkingsakkoorden te
erkennen wanneer zij voldoen aan de doelstellin-
gen voor scholengemeenschappen, met betrekking
tot objectieve leerlingenoriëntatie, rationaliseren
van het aanbod, en personeelsbeleid. Als onze
scholen inspanningen doen op het vlak van samen-
werking, is er dan geen mogelijkheid dat zij ook
van de voordelen van de scholengemeenschappen
kunnen genieten, in weerwil van het feit dat wij dit
interregionaal in de plaats van zonaal oplossen ?

Professor Jan Van Damme : Ik doelde eigenlijk op
het systeem met drie netten en vier soorten scho-
lengemeenschappen.

De heer Frans Van Herp : Daarin ontbreekt inder-
daad elke logica. Men werkt nog steeds volgens
wat vastgelegd werd in het Schoolpact. Er veran-
dert eigenlijk niets. Het niet-confessionele pakket,
dat samen met het confessionele het vrije net
vormt, zal nog steeds niet gebruikt worden.

De voorzitter : Ik dank onze laatste sprekers voor
hun uiteenzetting, en voor hun geduld om zo lang
te wachten vooraleer zij aan het woord konden
komen.

De verslaggever, De Wnd. voorzitter,

Freddy SARENS Ludo SANNEN
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Bijlage II.1

Standpunten van de sprekers van de hoorzitting van 2 juni 1998
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